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Ob 30-letnem jubileju ̂ moškega 
pevskega zbora Kidričevo

V prvi polovici letošnje
ga leta. je moški pevski 
zbor, ki ga vodi Ladislav 
Puilko, priredil nekaj sa
mostojnih koncertov. Tako 
se je v petek 2. 6 . 1978 že 
drugič prestavil občinstvu 
v lUidričevem. Koncert je 
bil posvečen 30-Jetnicd ob
stoja.

Pred pestrim progra
mom - je navzoče pozdra
vil podpredsednik DPD 
»SVOBODA« KIDRIČEVO 
tov. Maks JabloČnik. Pred
vsem je izrazil zadovolj
stvo dia med gosti lahko 
pozdravi svetovalca za 
glasbo pri ZKOS tov. To
neta Latriča iz Ljubljane, 
predstavnika ZKPO Stami- 
slava Staniča, predstavni
ka društev iz Pliberka* Ra
ven na Koroškem in Ptu
ja s katerimi zbor uspeš
no sodeluje že vrsto let. 
Za tem je tov. Jabločnik 
v svojem govoru dejal:

»Cenjene tovarišice in 
tovariši, spoštovani gosti., 
dragi pevci in pevovodje!

V posebno čast in prijet
no dolžnost si štejem, ko 
lahko danes v 'imenu u* 
pravnega odbora DPD 
»SVOBODA« Kidričevo po
zdravim jubilante in spre
govorim o njihovem delu 
in uspehih zbora v 30 le
tih obstoja.

Že sama obletnica nam 
pove, da segajo začetki de
lovanja zbora v prva lata 
po vojni, ko smo našo do
movino ’ obnavljali in gra
dili. V tem času je 'izgrad
nja industrije terjala mak
simum naporov vseh zapo- 
(Nadaljevanje na 4. strani)

IZ VSEBINE:
— jeseni poskusna uvedba premakljivega delovnega 

časa
• .

— Akcije sindikata za zmanjšanje nadurnega dela
■ .

— Počitniško naselje »Bučanje« v Nerezinah na Lošinju
— Republiško priznanje kolektivu 
—*■ Naši inovatorji
— O namenu Titovega sklada
— Zadovoljivo gospodarili

. . . .

— Nov uspeh športnikov TGA

Med .slavnostnim.govorom Malisä Jabloönikü, podprésednika društva. Foto: K. Zo
reti '■ ■ h-r :

Spomenik borcem in talcem v Trbovljah

Dnevi vstaje
Spet smo pred dve

ma pomembnima praz 
nikoma osvobodilnega 
boja za svobodo in so
cialistično ureditev. 
Prav gotovo nas bosta 
tako 4. julij dan borca, 
kot tudi 22. julij, kot 
dan vstaje slovenskega 
ljudstva, spomnila na 
desetletja nazaj, ko se 
je pod vodstvom KPJ 
na čelu s tovarišem Ti
tom pričel neenak ter 
neusmiljen boj za ob
stanek. Fašizem in na
cizem sta hotela poko
riti narode in jih po- 

. teptati do njihovega do
končnega uničenja, kar 
pa se jima na srečo ni 
posrečilo, predvsem ne- 
uporni volji ljudstva do 
svoje svobode in pra

vic. Prav je, da. se 
ob teh dveh pomemb
nih mejnikih naše zgo
dovine spomnimo tudi 
besed tovariša Tita, ki 
je dejal med drugim 
tudi tole: »Leto začetka 
revolucionarne borbe, 
enainštirdeseto, bo več
no živelo v zgodovim 
naših narodov kot ne
primerljiv simbol nji
hovega trpljenja . in 
kljubovalnosti, njihove
ga suženjstva in svobo
de, njihovega umiranja 
in rojevanja, njihove 
hovega trpljenja ■ in 
slave in ponosa, BRA
TSTVA IN ENOTNO
STI«.

(Nadaljevanje na 3. str.)



organizacij ZI i  KS
2 . junija je bM sestanek 

aktiva ZB TGA Kidričevo, 
kjer je bil izvoljen novi

A. GLINICA
1. Izduženo
— april 100
— maj 100
2. Kalcinirano
— aprili 100
— maj 100

B. PROIZVODNJA ALUMINIJA
3. Elektroliza A
— april 100
— maj 100 •
4. Elektroliza B
— aprili 100
— maj 100
5. Anodna masa

'— april 100
— m aj 100

C. PREDELAVA ALUMINIJA
— apnil 100
—. m-.j 100

— glinica
— anodna masa
— krioäit
— Al. fluorid
— el. energija

Hala B
— glinica
— anodna masa
— kriolit
— AL fluorid
— el. energija

Anodna masa
Za domačo porabo
— petrolkoks
— katranska smola
— efl. energija

odbor in sekretariat. akti
va za naslednjo mandatno 
dobo. V razpravi o dose

104 101 100
106 102 99

106 102 101
117 105 103

98 97 97
99 98 97

96 97 98
97 97 98

104 100 74
106 101 92

97 97 97
97 97 98

100 100 100
100 105 102
100 108 150
100 101 91
100 101 102

100 100 100
100 104 98
100 172 147
100 77 78
100 104 104

100 98 100
100 102 101
100 83 88

danjem delu je bilo ugo
tovljeno da člani ZB ak
tivno delujejo v družbeno
političnih dejavnostih ka
kor tudi v samoupravnih 
organih TOZD in DO. 
Kljub tej ugotovitvi pa je 
dejstvo ,da bi na kandidat
nih listih, posebno še sa
moupravnih organov, mo
ralo biti zastopanih več i- 
men naših borcev NOB, 
kjer bi lahko prenašali iz
kušnje in trdno voljo na 
mlajše člane kolektivu- Nič 
čudno ni, če je temu tako, 
saj kljub vabilom na tem 
sestanku róso bili prisotni 
predstavniki ZK, sindika
tov ter mladine. V tej zve
zi je bito povdarjeno, da 
morajo vezi med temi or
ganizacijami in aktivom 
ZB biti 'bolj trdne, saj bor
ci delujejo. prav v teh or
ganizacijah in nanje pre
našajo iz prakse pridob
ljene izkušnje.

Dne 7. 6 . 1978 je bil po
svet aktivov ZB delovnih 
organizacij v Mariboru. U- 
gotovitve kažejo, da je 
prav in potrebno pozvati 
člane ZB v vse organe, 
da kljub starosti lahko 
mnogo pripomorejo k hi
trejšemu razvoju razvoju s 
svojimi izkušnjami in i- 
zostrenim čutom pravič
nosti in borbenosti za naš 
bodoči jutri. Pri delu sa
moupravnih 1 organov lah
ko prav oni pomagajo z 
nasveti kot svetovalci na 
DS, odborih iiri komisijah, 
kot sta dejala narodni he
roj tov. Hribar in tov. Vi
potnik, predsednik ZB Slo
venije.

Na posvetu je bito mno
go razprave o gradnji do
ma borcev na Goliteh. Po
budniki te akcije so obra
zložili namen te gradnje, 
vendar je bilo v razpravi 
razkrito premalo angažira
nje . okrog drugih domov 
ZB, ki niso v zavidljivem 
položaju glede lastnega ob
stoja. Zato je potrebno v 
tej smeri delovati z mero 
sigurnosti glede financira
nja te gradnje in kasnej
šega vzdrževanja doma. V 
zaključnih besedah je tov. 
Vipotnik povdaril, kako 
je potrebno vzdrževati' ve
zi med vsemi organizaci
jami in delovanju borcev 
v njih, uveljavljanju pra
vic borcev v samouprav
nih aktih delovnih organi
zacij in nujno vključeva
nje borcev v vse forme s 
ciljem nadaljevanja vzgo
je mladih s tradicijami 
NOB, ki bo prav mladim 
koristilo v nadaljnji borbi 
za socialistično demokraci
jo in uveljavljanju samo
upravnih odnosov na teh 
osnovah.

na

m n smo
Iz tabele I in II je razvidno, kako smo poslovali v 

mesecu maju 1978.
Indeks 1978/1977 prikazuje odnos dosežene proizvod

nje nap ram proizvodnji v istem obdobju lanskega leta.
I. DINAMIKA PROIZVODNJE — INDEKSI FIZIČNEGA 

OBSEGA

O b r a t D o s e ž e n o
mesečno kumult. 78/77

H. PRIKAZ PORABLJENIH SUROVIN NA ENOTO 
PROIZVODA — V/1978

Na 1 tono proizvoda Plan I n d e k s
m a j  I — V/1978

1. GLINICA

Al hidrat — AhOs 
— boksit 100 102 102
— NaOH 100 139 114
— para 100 91 103
— el. energija 100 88 93

2. PROIZVODNJA ALUMINIJA 
Hala A

Čeprav se vse bolj bližajo dnevi, ko bodo mnogi 
že odšli na zaslužen letni dopust ter na oddih ob mor- 

■ je ali v planine kjer si bodo oddahnili od vsakodnev
nega napornega dela, bodisi za strojem v proizvodni 
hali ali pa v pisarnah’ob kupih papirja, raznih for
mularjev, statistik, analiz itn podobno. Vendar pa bo 
naše delo kljub letnemu oddihu mnogih vendarle tek
lo naprej tudi v teh dneh v naslednjih nekaj mese
cih, vendar le s to izjemo, da bo verjetno nekaj do
pisnikov manj ali pa se bodo mnogi, le odtočili in bo
do iz kraja kjer bodo s svojimi družinami letovali, 
te napisali kaj takega, kar bo zanimalo tudi vse tiste, 
ki bomo v tem času doma na,svojih delovnih mestih. 
Povdariti namreč želim, da bi si ob'počitniških dneh 
'ahko uredi'! tudi malo bolij dopustniško številko 
našega glasila, ki bi naj seveda razen zelo pomemb
nih dogodkov v kolektivu le bita nekoVko bolj- obar
vana dopustniško, to je v pravem počitniškem vzduš-. 
ju, ko lahko za nekaj časa pozabimo na svoje delovno 
mesto 'in švoi delokrog, nikakor pa ne na kolektiv 
in vse, ki ostanejo na delovnih mestih, ker pač ne
kateri morajo, Saj vsi naenkrat ne moremo,, na do- ' 
'pust.

Prav gotovo ne bi bil odgovorni urednik', če né 
bi tudi v .tej. .številk:. kot. po navadi nekaj prostora 
ponovno' namenit stranem našega glasila in vsem. 
ki nam pridno dopisujejo — predvsem še tistim, ki 
so se v zadnjem'času te bolj opogumili, kar že lahko 
razberete iz zadnje, to je majske številke »ALUMI
NIJA«. Predvsem smo še posebej veseli strani na ka
terih so se pojavili naši najmlajši dopisniki, pesniki 
ter recitatorji iz osnovne šote »BORIS KIDRIČ« iz 
Kidričevega. Obrambni dan, lei so ga organizirali ' in 
tudii kot vem odlično izvedli, jim je bite prava inspi
racija za nekaj izredno uspelih dopisov, ki smo jih 
v celoti objavi’!. Tema katere so se lotili je tokrat 
resnično zelo aktualna in izredno smo veseli, d a 'je  
prišla prav iz src in rok naših najmlajših oz. naj- 
mtejših dopisnikov, ki je prišla- iz nežnih rok naših 
potomcev, naše bodoče mlade generacije. Prepričan 
Sem,, da jih bodo objavljeni prispevki še bolj ojuna
čili .ih da nam bodo tudi v prrhodnje ostali zvesti 
dopisniki saj nam njihovo pisanje in spoznavanje 
njlhovih.problemov in uspehov resnično pomeni mno
go. Naj jiim še povem, da jim bomo nakazali zaslužen 
honorar na njihov žiro račun za klub OZN. Mislimi, 
da smo storili popolnoma prav, kajti s  lem poma
gamo k čimboljši dejavnosti raznih njihovih klubov 
in krožkov.

Spet pa moram povdariti, da delo urednikov nik
jer ni postlano z rožicami, kot morda nekateri misli
jo, da pa je delo urednikov v DO. predvsem še takih, 
ki delajo v izmenah izredno zahtevno, težko, odgo
vorno v vseh smereh, saj je prav odgovorni urednik 
tisti, ki še kako odgovarja za vso objavljeno vsebino 
v listu. Mnogi še vedno mislijo, da je to nekomu 
hobi in kaj nerealno gledajo na delo urednika.

Prav zato ponovno povdarjam' da mora prej'ali 
slej priti do tega, da bo mesto odgovornega ured
nika profesionalno in,, da se bo lahko posvetit ce
lotni problematiki obveščanja in informiranosti v de
lovni’ organizaciji. Na tako službo informativnega 
značaja pri nas še vedno čakamo. Nikakor ne bi že
lel ponavljati tistega kar sem že napisal v nekaj zad
njih številkah našega glasila, če ne bi zopet bilo ne
kaj vprašanj ter pripomb na obliko in vsebino -naše
ga glasila. Najprej moram reči to, da so prvi tisti,, 
ki jiim oblika in vsebina glasila ne odgovarjata, 
predvsem tisti, ki sploh ne dopisujejo niti ne čutijo 
potrebe, da bi mnoge probleme prenesli na strani 
našega časopisa, da bi o istih izvedeli tudi drugi, da 
pa so nekateri morda Celo užaljeni, ker nismo v sta
nju objaviti vrsto dolgih sestavkov. Povedat setu žet 
da se je uredniški odbor dokončno odtočit ha.j bo 
v bodoče objavljal (vsaj UO v sedanji sestavi), in, 
dà od’ tega sklepa ne bo odstopil.

Ne morem tudi mimo tega, da mnogi ne želijo dopisovati ker 
smatrajo, da za svoje prispevke sploh niso niti malo vzpodbudno nagra
jeni. Ce pogledamo malce okrog nas kako je pri drugih tovrstnih časo
pisih, potem jim moram dati popolnoma prav, saj imajo urejen sistem 
honoriranja, medtem ko je naš iz leta 1975 in med tem časom ni bil 
niti enkrat korigiran ter da je res zadnji čas, da se uredi to vprašanje. 
Mislim pa, da bi naši sodelavci morali-le malce bolj vztrajati in nam 
v nezavidni situaciji pomagati do dobrih sestavkov in s tem tudi do do»* 
rega glasila —  vsaj za naše pojme. Lepo in prav bi bilo, če bi nam 
vsi tisti,'ki imajo pripombe na obliko ter vsebino našega glasila poslali 
tudi svoje pripombe in predloge, za kar Vam bomo v uredništvu še ka
ko hvaležni, vse dobre napotke pa bomo tudi posredovali v razpravo in 
odločanje DS TGA, saj je prav on izdajatelj našega glasila, ki izhaja že 
že celih 15 let, kar pa za nas ni malo obdobje. Spet apeliram na osta
la društva in organizacije tako v TGA kot tudi v KS in izven nje, da nam 
dopisujte pogosteje. Vsekakor pa bomo najbolj veseli sestavkov iz rok 
naših članov delovne skupnosti pri obravnavi naše problematike pa tu* 
di o vsem ostalem. Pomagajte nam, kajti potem ne bo tarnanja o se
stavkih in okrog oblike in vsebine časopisa, ampak bo velika razbre
menitev urednika in UO ter lepše in kvalitetnejše glasilo.

Se enkrat pa v imenu uredniškega odbora vsem, ki boste v tem ča
su letovali, prijetne počitnice, prav lepe dopustniške dni, mnogo sonfca 
ter uspešno vrnitev v našo sredino!

Dd prihodnjič lep pozdrav 
vaš urednik



lesmi poskusna uvedba 
premakljivega 
delovnega časa

V »Aluminiju« smo že 
pisaJÄ o predlogu uvedbe 
premakljivega delovnega 
časa, ki, smo ga izdelala de
lavci KSS. Predlog so spre
jeli delavski sveti vseh 
TOZD in DS SS (razen 
TOZD lahkih barvnih ko
vin Trbovlje). Po tem 
predlogu bi naj delavci, 
ki opravljajo naloge, ki ne 
zahtevajo stalne prisotno
sti ter niso neposredno ve
zani na delo drugih delav
cev, imeli možnost priha
jati na delo od 6.00 do 8.30 
ure ter odhajati z dela od
13.30 do 17.00 ure. Prihod 
in odhod pa je seveda od
visen od količine dela in 
posameznikovih potreb.

O dobrih in »slabih« 
straneh premakljivega de
lovnega časa ter predno
stih za delavce in TOZD, 
ki bi ga uvedle, lahko pre
berete v prejšnjih števil
kah našega lista.

V viseh TOZD in DS SS 
so imenovali komisije, ki 
naj pripravijo konkreten

• predlog za katera dela je 
možna uvedba PDČ. V 
TOZD promet so se delav
ci na zborih že odločili za 
poskusno uvedbo.

Dà bi lahko poskusno u- 
vedlii premakljivi delovni 
čas, pa moramo seveda u- 
strezno rešiti določene pro- 
hleme:
— evidentiranje prisotno

sti delavcev
— žigosne ure
-— organizacijo dela v

TOZD tabo, da ne bo 
ovirano delo ostalih 
TOZD in delavcev, ki 
bodo delali še naprej 
v sedan ji * obliki delov
nega časa

Evidentiranje prisotnosti 
delavčev

Med najvažnejše pogoje 
za uvedlbo premakljivega 
delovnega časa spada ob
jektivno evidentiranje pri
sotnosti na delu .V sek
torju za plan, organizaci
jo in AOP ter v KSS smo 
pripravili predlog organi
zacijskega predpisa, ki bo 
urejal evidentiranje prisot
nosti na delu. Organizadj'- 
ski predpis zajema nasled
nja področja:
a) način razporeditve de
lovnega časa
_ Delavci v TOZD oprav

ljajo naloge v Sistemu pre
makljivega delovnega ča
sa in v  sistemu togega (se
danjega) delovnega časa 
v skladu z naravo del, f ki 
jih opravljajo. O sistemu 
delovnega časa odločajo 
samoupravni organi TOZD, 
zato se lahko zgodi, da vsi 
TOZD, ne bodo imeli ena
kega -delovnega sistema 
delovnega časa. ,
b) evidentiranje prisotno
sti na delu

Vsak delavec je dolžan 
ob prihodu na delo kot 
tudi pri vsakem odhodu 
žigosati svojo kontrolno 
kartico z žigosno uro. Ži
gosne ure bodo razporeje
ne v vhodih v obrate, kjer 
delavci delajo. O načinu 
žigosanja bo vsak delavec 
obveščen.
c) kontrolne kartice

Vsak delavec . bo imel
svojo kontrolno kartico, ki 
se bo nahajala v predialu 
ob žigosni uri. Na njej, bo
do registrirane vse prisot
nosti na delu ter vse vrste 
odsotnosti. Žigosanje kar
tic bo za vse delavce TGA 
obvezno.
d) Obračunavanje prisot
nosti na delu in OD

Obračun delovnega časa, 
ki ga je delavec prebil na 
dedu se bo opravil na os
novi podatkov s kontrolnih 
kartic delavcev v TGA. Za 
obračun bodo zadolžene 
administratorke v TOZD, 
OE in sektorjih.
e) navodilo za izpolnjeva
nje listin + »Analiza izo
stankov«,

»Korektura mesečne od
sotnosti« in »Evidenca pri
sotnosti«

Predlog organizaciskega 
predpisa je dostavljen 
vsem vodilnim in vodstve
nim delavcem TOZD in DS 
SS ter vsem delavcem, 
ld opravljajo administra
tivne naloge s področja 
eviidenoe prisotnosti. Vsi ti 
delavci bodo pwsredovalS 
svoje pripombe na pred
log organizacijskega. pred
pisa do 16. 6 . 1978.

Žigosne ure

Vsi delavski sveti TOZD 
in DSSS (razen TOZD vz
drževanje in TOZD lahkih 
barvnih kovin Trbovlje) so 
odobrili sredstva za naba
vo žigosnih Ur za čas pos
kusne uvedbe premakljive
ga delovnega časa. Ker ž-i- 
gosmih ur ni mogoče uvozi
ti smo se odločili za ži- 
goshe ure domačega pro
izvajalca INSA Zemun. Ži
gosne ure niso avtomatske, 
žigosanje kontrolnih kar
tice se vrši tako, da se 
kontrolna kartica plorine v 
lijak na zgornji ploskvi 
ure in potegne ročico nav
zdol, km je na levi strani 
ure. Ura -se avtomatsko 
premika vodoravno p>o u- 
rah in navpično p>o datu
mih po vnaprej ' izdelanem 
prógramu. Vsak delavec 
ob žigosanju svoje kartice, 
to prenese iz predala »Od
sotni1« v predal »prisotni« 
oziroma obratno, odvisno 
od tega ali je prišel -na de
lo, ali pa z dela odhaja.
(Nadaljevanje na 5. strani)

Na delo

Dnevi vstaje
(Nadaljevanje s f. str.)

Dan 4. julij je resnič
no pomemben dogodek, 
jnimo katerega nikoli 
ne smemo. Dan borca 
je dan ko se moramo s 
spoštljivostjo spominja
ti na vse tiste hrabre 
borce in borke, ki se 
niso ustrašili mnogo- 
številnejšega sovražni
ka, ker so vedeli, da 
je z njimi narod in, da 
jih vodi KPJ pod vod
stvom tovariša Tita. O- 
menili smo že, da se je 
v tem boju še kako iz
pričalo ter kovalo brat
stvo in enotnost naših 
narodov in, da tudi ni 
noben slučaj, da nas 
tovariš Tito vedno zno
va, povsod in nenehno 
opominja, da moramo 
naše bratstvo in enot
nost varovati, kot res
nično eno največjih pri
dobitev našega skupne
ga boja.

Po okupaciji se je 
Jugoslavija znašla v iz
redno nezavidljivem po
ložaju, 'saj je sovraž
nik še kako dobro iz
koristil mnogoletno po
litiko zatiranja veliko
srbske hegemonije. Ta
koj je začel množično 
zapirati in preganjati 
komuniste in demokra
te skratka vse tiste 
za katere je vedel ,da 
so mu najbolj nevar
ni, ker pač niso služili 
nacističnim planom in 
željam. Kaj še je v ti
stih letih dogajalo nam 
ni potrebno posebej po
navljati in kaj bi se še 
le zgodilo, če ne bi prav 
KPJ takoj analizirala 
nastalega položaja do
ma in v svetu ter po 
pravilni presoji dogod
kov, ki so se še kako 
bliskovito vrstili j odlo
čila, da je napočil zad
nji in skrajni čas, da se 
krene v nenak in neu
smiljen toda junaški 
boj. Prü\E 'gotovo tisti 
čaši oziroma odločitve 
kako' pričeti boi, da bi 
sovražnika čimbolj pri
zadeli niso bili lahki, 
pa je vendarle moralo 
\>še do podrobnosti pri
biti vse do' podrobnosti

pripravljeno. To pa je 
bila zmožna storiti le e- 
dino KPJ pod vod
stvom tovariša Tita. O- 
dločeno je bilo, da se 
bo borba proti fašiz
mu pričela brez kakrš
negakoli odlašanja. Do
bro nam je znano, da 
je takrat vstaja izbruh
nila na večih žariščih 
hkrati, ki so sicer bila 
geografsko precej od
maknjena vendar pa i- 
dejnopolitično zredno 
povezana. Da, takšno 
je torej bilo leto 1941 
neizbrisno iz spomina 
naših in tudi vseh ev
ropskih narodov.

Toda tudi še danes, 
po več kot treh deset
letij po zmagi nad fašiz
mom ter drugimi izda
jalci svoje domovine, 
moramo budno varova
ti naše priborjene pra
vice oziroma dragoce
no svobodo in sociali
stično izgradnjo, saj ve
mo, da se še sovražnik 
ni povsem pomiril in, 
da so še vedno taki, ki 
na tak ali drugačen na
čin želijo povrnitev 
nekdanjih časov, ko so 
bili oni neomejeni in 
edini gospodarji. Sov
ražnik nikoli po vojni 
ni miroval, pa tudi da
nes še povsem ne . mi
ruje (to imamo priliko 
slišati in brati skoraj 
vsak dan) — toda tudi 
to nas ne bo prestrašilo 
v naši ohranitvi tistega 
Za kar smo se neus
miljeno bojevali^ in za 
kar so dali svoja dra
gocena življenja' sto in 
stotisoči najboljših si
nov in hčera naše zem
lje.

Zato si moramo vso 
naše ljudstvo, še pose
bej pa mladi, prizade
vati ne le samo ohra
niti priborjeno, ampak 
nenehno graditi zastav
ljene temelje 1 naše so- 
cialištične ' Jugoslavije, 
saj so prav mladi ti
sta naša generacija, ki 
bo ostala za nami in 
morala bo čuvati boga
te sadove krvave osvo
bodilne vojne. , Zave
dajmo se, da je zmaga 
nad. fašizmom naložila

našim narodom izred
no trdo delo najprej 
v izgradnji porušene 
domovine, potem pa 
borbo proti nenehnim,- 
do takrat nevidnim ali 
zelo dobro poznanim 
sovražnikom in ne na
zadnje tudi nesiguren 
korak v samouprav
ljanje, ki smo ga pa 
vendarle dodobra osvo
jili, žal pa ga ne izvaja
mo tako, kot bi ga mo
rali, kar nam pa še da
je in nalaga posebno 
smeri izločimo še vse 
nalogo, da tudi v tej 
tisto, kar še tak razvoj 
in napredek ovira.

Zavedati se moramo, 
da smo dolžniki mrtvim 
in, da prav zato ne mo
remo m ne smemo sta
ti ob strani vseh današ
njih dogajanj — ne mo
re nam biti vseeno, ka
ko deluje samouprav
ni sistem.

Niti četrti. julij — ni
ti 22. julij nista sicer 
edina pomembna mej
nika v zgodovini našega 
osvobodilnega boja, to
da ne le ta dva dni, am
pak vedno in ob vsa
kem času postojmo ob 
kakšnem spomeniku iz 
junaških bojev — iz ju
naških časov, pa četudi 
bo to le majhno skrom
no obeležje, ki bo spo
minjalo na tiste hude 
in trpljenja polne čase. 
Spomine na tiste slavne 
dm naše zgodovine pa 
bomo brez dvoma naj
bolje ohranili s temr da 
bomo budno čuvali 'yse ■ 
kar smo si priborili, za
to ne smemo zanemar
jati nalog družbene sa- - 
md'zaščite ter ~ ljudske, 
obrambe, pri tem pa tie 
pozabiti na boj za vil--' 
jo produktivnost in za 
večjo' proizvodnost v 
naših delovnih organi
zacijah! -

Vsem članom kolekti
va,-bralcem ■ »Alumini
ja« ih ostalim prav lepo. 
in prijetno praznova
nje 1naših dveh prazni
kov iti mnogo lepih dni,- 
ko boste preižvl j  ali svoj 
zaslužen dopust-

F. Meško



(Nadaljevanje s L strani)
slenih. Tako so tudi delav
ci v Stmišču na Dravskem 
polju pri izgradnji naše 
tovarne aluminija vlagali 
vse svoje moči v ta žele- 
zo-betonski gigant! Ob u- 
damiiäkem delu, ki je sle 
dilo rednemu delu dopold
ne, se je močno čutila po
treba tudi po duševni hra
ni. Cisto spontano je vzkli
la želja ob prepevanju bor
benih in udarniških pes
mi. da bi se organizirano 
vadila ta naša prelepa slo
venska pesem

Nekega večera leta 1948 
so to najbolj zagreti lju
bitelji petja tudi uresniči
li. Zbrali so se in določi
li, da jih vodi tov. Potoč
nik upravitelj vajeniške in
dustrijske šole

Led je bdi prebit in o- 
krog te peščice pionirjev 
petja se je začelo zbirati 
vse več in več pevoev. For
mirajo se tudi druge obli
ke kulturnega delovanja in 
se organizacijsko poveže
jo v SKVD Stmišče.

Pevski zbor prevzame 
tov. Vaupotič Maks, ki se 
posveti zborovskemu pet
ju kot pravd entuzijast saj 
nagovori celo svoja dva 
brata izvrstna pevca, ki 
sta prihajala s kolesi celo 
iz oddaljenega Vidma na 
vaje in nastope ter poma
gala delavcem iz Strnišča 
pri 'kulturnem poslanstvu.

Zbor je imèl svoj prvi 
javni nastop izven domače
ga 'kraja na Gomili v Slo
venskih goricah leta 1951, 
Sodeloval pa je redno na 
okrajnih gospodarskih raz
stavah v' Ptuju.

Tako, kakor se je vso 
družabno in kulturno živ
ljenje v takratni dobi od
vijalo le v okviru sindikal
ne organizacije je tudi naš 
zbor je hü predvsem pod
piram moralno in materi
alno od sindikata, tovarne 
in vodstva iste, M je zme
raj imelo razumevanje, za 
vse oblike dejavnosti na 
področju kulture.

Ta podpora je še dan
danes močna, čeravno ob
stoji cela vrsta čdmiteljev, 
ki kulturno dejavnost 
združujejo im ' usmerjajo 
'in ne vemo če bi sploh 
lahko egistirala, če ne bi 
bilo 'kolektiva tovarne in 
njenega vodstva ter njiho
ve pomoči. S- službeno pre- 
■mestitvijo tov. Vaupotiča 
iz Strnišča ostane zbor za 
nekaj časa brez strokov
nega vodstva, vendar ne za 
dolgo. V tistem letu se 
namreč zaposli na naši šoli 
mlad učitelj Branko Raj
šter, 'ki z izredno vdjo  ter 
ljubeznijo do vokalnega 
poustvarjanja prevzame le

gostje znanega moškega 
zbora »KRZKOVSKY« iz 
tovarne »Tesla Karlin«. O 
tem dogodku je zapisal pe
vovodja Kranjčan med o- 
stalim tudi: (citiram:)

»Nepozabno doživetje je 
koncert v Vaclarvski Zah- 
radi pod mogočnimi Hrad- 
čani v Pragi .Tam smo i- 
meild najbolj izobraženo 
publiko kar sem jaz diri
giral v Kidričevem in or
moškem zboru. Po izbiri 
programa so takoj doume
li, kaj jim želimo poveda
ti (zapeli smo arije iz oper 
Nabuko in Lombardi Đ. 
Verdija). Takrat sem naj
bolj občutil kako močan 
je medij glasbe in kako 
globoko se lahko na svoj
stvenem glasbenem načinu 
izpove narod1 — narodu. 
Publika enostavno hi od
šla iz prireditvenega pro
stora. Pò dolgem prisrč
nem slovesu, ki se je meni 
osebno zdel že nekoliko 
žalosten, so nas gostitelji 
pričakali na ùlici. Vsak se 
jé hotel pogovarjati, z vsa
kim. Izmenjali smo si na
slove in zaželeli na svide
nje. To snidenje smó dolgo 
čakali, vendar dočakali 
Takrat nisem . več. vodil 
zbora v Kidričevem. Zbor 
»KRIZKQVSKY« iž Prage 
pa je gostoval v Ptuju, Or
možu, in. Kidričevem,« (Ko
nec citata)

Kot vidimo iz . prejšnje
ga citata tov. Kranjčana se 
je tudi on moral posloviti 
od zbora, je že pač tako. 
Da bo težav še več je tu
di nekaj pevcev odlšo. 
Zbor je zopet zapadel v 
krizo. Po pridobitvi iiove- 
ga pevovodje tov. Ladisla
va Pulka, M vam bb danes 
predstavil svoj' zbor, smo 
ponovno začeM z vajami. 
Ni bilo lahko, zborovodja 
je v svojem nagovoru v 
almanahu lani sam dejal, 
da pevski zbor, ki menja 
zborovodjo, gotovo zapade 
za nekaj časa v stagnacijo 
ali celo v krizo. Tega pra
vi se je zavedal tudi on 
ko je prevzel moški zbor 
v Kidričevem. Z izrazitim 
potrplenjem in kakovost
nim pedagoškim, bi lahko 
bi lahko za.h um um um 
celo trdil garaškim de
lom je uspelo mlademu 
pevovodji ustvariti ponov
no pogoje za nastopanje 
doma in drugod.

Zbor nadaljuje svojo pot 
tako kot nekoč morebiti- še 
celo bolje in se zopet na
poti na gostovanja z DPD 
»SVOBODO« iz Ptuja. 
Tamburaški orkester in 
folklora ponovno gostuje 
na čehoslovaškem na po
vabilo društva »Tesla Kar
lin.« Tudi pri zamejskih

(Nadaljevanje na 5. strani)

ta 1952 zbor in začne s si
stematsko vzgojo mladih, 
kakor tudi starih pevcev 
ter kmalu zraste, kot to 
pravi sam čvrst korpus 
pevcev po številu 45, ki se 
je od začetnih nastopov na 
proslavah prebil do stop
nje, ko je samostojno 
koncertiral. Trdi on sam 
še danes, ko je že prizna
ni pevovodja v naši repub- 
bliki in vodi vrsto promi
nentnih zborov, da je bil 
takratni repertoar zbora 
za pevce amaterje obsežen 
in zelo zahteven. Kako je 
bilo mogoče to doseči če 
ne z vztrajnim delom, ve
liko zavzetostjo in prist
nim -pevskim idealizmom 
tako pevcev kot pevovod
ja. Pod vodstvom tov. Raj-

že običa jno v življenju več
je ah manjše p ret resne
vzpone in padce toda po
polnoma ni nikoli prene
hal delovati. Dokaz za to, 
da še zmeraj vrši kultur
no poslanstvo je nooojšnji 
koncert.

Po odhodu tov. Rajšterja 
je sicer prišlo do krize v 
zboru, -nekaj pevcev sta
rejših, se je poslovilo od 
petja. Nekaj se jtih je od
selilo iz Kidričevega, ne
kaj jih je pa obupalo z 
ozirom na malo številnost. 
No po zaslugi nekoliko
bolj zagrizenih: entuzija-
stov, omeniti moram naj- 
vidneješga med njimi' Edi
ja Farenčiča, ki ga pa na 
žalost ni danes med nami.

speli povečati zbor in si
cer s tovariši iz Kungote, 
ki pridno in  redno sode
lujejo v zboru ves čas, ka
kor tudi nekoliko tovari
šev -iz drugih kolektivov 
iz Ptuja.

Po zaslugi1 izredne pri
zadevnosti tov. Kranjčana 
se zbor ponovno začne po
javljati najprej doma na 
vseh svečanostih in prire
ditvah pozneje pa tudi v 
krajah kjer žive naši de
lavci v občini. S sodelova
njem folklorne skupine 
DPD prireja že samostoj
ne koncerte. Nastopi tudi 
z zbori iz severovzhodne 
Slovenije na lOO-obletniči 
slov. tabora v Ljutomeru. 
Redno vsako leto na pri

Pevski zbor DPD »Svodoba« Kidričevo po prejemu Galusovih značk. Foto: K. Zorec

šterja dosega zbor vidne 
uspehe in tudi žanje lepa 
priznanja tako na tekmo
vanjih kot na gostovanjih.

Med najvidnejše sodijo 
nastop v novem delavskem 
domu v Trbovljah 'in pa 
več dnevna turneja na av
tomobilski cesti Ljubljana 
Zagreb v izgradnji, kjer 
je zbor prirejal koncerte 
za brigadirje. Leta 1952 je 
bilo ustanovljeno PDS 
»SVOBODA« katerega jed- 
dro je bil zraven dramske 
sekcije tudi moški zbor, 
nekaj časa tudi mešani 
in celo ženski zbor. Od te
ga leta naprej se tudi bolj 
načrtno začne delovanje 
vseh kulturnih zvrsti in 
oblik rekreiranja delav
cev in občanov s pomočjo 
občinskih, oz. okrajnih 
vodstev iz Ptuja. Zbor je 
doživljal tako, kot je to

ker je preminil in se mu 
s tega mesta javno zahva
lim ter najt v miru počiva, 
slava njegovemu spominu.

Ti tovariši so nagovori
li na novo sprejetega ka
pelnika godbe na pihala 
Alojza Kranjčana ,da bi 
prevzel vodepje pevskega 
zbora. In tako so se po
novno začele vaje. Ni nam 
sicer uspelo več zbrati ni
koli toliko pevcev kot prej 
vendar klonilo se ni. Po-, 
iskusili smo ustanoviti 
pevski zbor dravskega po
lja. V ta namen smo po
vabili ' pevce iz Kungote, 
Gerečje vasi in Apač k so
delovanju. Ni nam uspelo, 
mislim še danes, da bd ta 
bilo koristno in .bomo mo
rili v tej smeri še nadalje
vati z akcijo. Od takrat 
naprej smo pa vendarle u

reditvah v okviru tedna 
Bratstva in prijateljstva 
pobratenih sosednih občin 
Hrvatske in Slovenije. Na
stopa na revijah v Ormo
žu, • Ptuju in tekmovanju 
v Mariboru. V okviru de
lavskega sindikalnega po
vezovanja z avstrijskimi 
sindikati med Leohnom in 
Ptujem gostuje zbor dva
krat v Lofonu, oz. v žele
zarskem središču in žanje 
lepe uspehe nakar gosti 
tudi njih v Kidričevem.

Za naše delavske .pojme 
in stopnjo razvitosti naše
ga kulturnega delovanja si 
pa štejemo za največji us
peh v zgodovini zborovske
ga petja v Kidričevem na
stop v Pragi. Nastopili smo 
združeni s pevskim zbo
rom iz Ormoža (mešapdm) 
in našo folkloro. Bili smo



Predsedstvo sveta Zveze 
smdikatov Jugoslavije je 
razpravljalo o pojavu nad
urnega in dopolnilnega de
la v gospodarstvu in ne
gospodarstvu im ugotovilo, 
da to povzroča nezaželjene 
družbene in ekonomske 
posledice.

Nakazan je podatek, da 
v državi dela najmanj 10% 
zaposlenih nadurno delo, 
na osnovi česar je bilo v 
letu Ì977 izplačano okrog 
4, 5 milijarde din. Na dru
ga strani se bavi z dopol
nilnim delom okrog 5% 
zaposlenih delavcev, za kar 
je bilo v Janškem letu iz
plačano preko 12 milijard 
din.

Ker je nadurno delo naj
bolj karakteristično za raz
vite republike in se v teh 
opazi največji primanjk
ljaj posebej še strokovnih 
kadrov, je osnovna naloga 
sindikatov pravilno usmer
janje kadrovske politike 
v organizacijah združenega 
dela.

V mnogih primerih po- 
verjàjo važna dela . delav
cem izven OZD, na osnovi 
česar je bilo lani izplača
no 4% mase izplačanih 
osebnih dohodkov v drža
vi.

Na osnovi takih in slič
nih pojavov bi naj: akcija 
sindikatov bite usmerjena 
predvsem na to, da za de
la, za katera je priznan bo
nificiram delovni staž, ne

koristimo nadurnega dela. 
Zavzeti bi se bilo potreb
no za skrajšanje delovne
ga časa pri delih s težji
mi pogoji, dete, namesto, 
da se širijo zahteve za 
priznavanje bonificiranega 
delovnega staža.

Za vse to moramo' iska
ti rešitve v boljši organi
zaciji dela in prerazpore
ditvi delovnega časa.

Posledice prevelikega ko
riščenja nadurnega dete so

otfežkočanje reševanja pro
blema zaposlovanja novih 
delavcev in strokovnih kar 
drov, kakor tudii odgovar
jajoče in ustrezno zapo
slovanje že zaposlenih de
lavcev v OZD.

Tudi pri nas imamo pro
bleme zaposlovanja delov
nih invalidov. Ta problem 
bi morali reševati bolj us
pešno na ta način, da bi 
uvedli skrajšane izmene 
po 4 ure dete z enakimi 
osebnimi dohodki, kot če 
bi se delalo 8 ur.

Glede na to je nujno po
trebna dolgoročna orien
tacija planiranja za defi
nitivno preprečevanje 
nadurenga dela z 
doslednim dogovarjanjem 
in uporabo sistema delit
ve osebnih dohodkov po 
rezultatih dete.

Sindikati morajo anali
zirati vzroke, potrebe in 
posledice nadurnega dela 
v vsaki OZD konkretno ter 
predlagati ustrezne ukrepe 
organom upravljanja, ker 
so pogoji v različnih Or
ganizacijah ali grupacijah 
industrije različni in so 
tudi vzroki kot posledice 
za posamezne organizacije 
specifične.'

I. T.

Jeseal poskusna uvedba 
premakljivega delavnega časa
(Nadaljevanje s 3. strani)

Organiziranje dela v 
TOZD oz. sektorjih

Da bo delo vseh delav
cev v TGA potekalo nemo
teno je seveda pred pos
kusno uvedbo potrebno o- 
prarviti določene organiza
cijske priprave. Potrebno 
bo uvesti dežurstvo v vseh 
službah, kjer mora biti de
lavec prisoten ob določeni 
uri oz. dnevu (kadrovska 
služba, oddelek za obra
čun OD — ), da ne bo 
ovirano delo drugih de
lavcev oz. TOZD. V prime
ru nujnih nalog bo lahko 
vodja službe oziroma sek
torja uvedel za nekatera 
dete za določen čas togi 
delovni čas od 7. do 15. u- 
re.) Delavec bo lahko ko
ristil premakljivi delovni 
čas šele takrat, ko bo o- 
pravil vse svoje naloge. Po
trebno bo tudi izboljšati 
sistem dogovorjanja med 
sodelavci ter tudi določati 
roke, v katerih morajo biti 
naloge končane.

Poskusna uvedba
Premakljivi delovni čas 

bomo verjetno poskusno 
uvedli v TOZD promet in 
DSSS, kjer so se delavci 
na zborih že odločili za 
poskusno uvedbo. V času 
poskusne uvedbe bomo ak
tivno spremljali delo ter 
ugotavljali prednosti in 
slabosti. Poskusna uvedba 
bi se naj predvidoma- zače
te jeseni (septembra oz. 
oktobra) 1978 ter bi naj

trajala 6 mesecev.
Naloge, ki jih je potreb

no še opraviti pred pos
kusno uvedbo premakljive 
ga delovnega casa:
— nabava in , montaža žd- 

gosnih ur
— predlog delavskim sve

tom in zborom delov
nih .ljudi, da. sprejme
jo sklep o poskusni u- 
vedbi delovnega časa

—- sklepi delavskih svetov 
ih zborov o poskusni 
uvedbi premakljivega 
delovnega časa v TOZD 
in DSSS

— ištrukcdije delavcem, ki 
opravljajo administra
tivne naloge evidentira
nja prisotnosti na delu

— informacija vsem de
lavcem o poskusni u* 
vedbi premakljivega de
lovnega časa in novega 
načina prisotnosti na 
delu

— inštrukcije in informa
cije delavcem po- služ
bah, obratih in sektor
jih o načinu evidentira
nja prisotnosti na delu

— poskusna uvedba
Po analizi rezultatov oz. 

posledic uvedbe, ki jo bo
do izvedbe strokovne ko
misije in službe v TOZD 
ter DSSS, bomo 'izvedli 
anketo med delavci TGA 
o premakljivem delovnem 
času. Mnenje večine' de
lavcev v  TOZD bo tudi 
predstavljalo osnovo za 
odločitev o stalni uvedbi 
nove oblike delovnega ča
ša v TGA;

B. Glazer

Ob 30-letnem jubileju 
moškega pevskega zbora Kidričevo

(Nadaljevanje s 4. strani)

Slovencih v Globasnici in 
Pliberku zapoje prelepo 
slovensko pesem ter na 
številnih drugih nastopih 
doma in po Sloveniji. Lani 
pa- tudi na slovenskem ta
boru pevskih zborov v 
Stični. Vsaiko teto se ude
leži občinske revije zbo
rovskega petja Še in še 
bi lahko naštevali, saj je 
bilo nastopov v zadnjem 
času res veiko, so pa nam 
vsem bolj v spominu, za
to sem se bolj podrobno 
zadržal na daljnji prete
klosti. Omenti še moram 
le dejstvo, da ni mate od
govornost tudi pred zbo
rom obljuba, da bo sodelo
val pri vseh pogrebnih sve
čanostih preminulih članov 
kolektiva in se tako do
stojno poslovil od sodelav
cev. Za vse te tisoče ur 
požrtvovalnega dela na va
jah in na nastopih za to 
nesebično samoodpovedo- 
vanje pevcev in pevovo
dij, vsem prav lepa hva
la, hvala za vse prijetne

urice ob poslušanju pre
lepe domače pesmi, hvala 
za to, da ste ponesli slo
vensko pesem čez mejo! 
hvala za pomoč pri obu
janju in utrjevanju nacio
nalne zavesti zamejskih 
Slovencev naših bratov ih 
prijateljev — pesem dru
ži narode — to parolo ste 
opravičili s svojimi na
stopi v tujini. Prav pose
bej pa še hvala vsem či
niteljem, 'ki so karkoli po
magali pri življenju tega 
zbora ali moralno ali ma
terialno. Hvala vsem 
društvom s katerimi smo 
sodelovali, še prav pose
bej pa DPD »SVOBODA« 
Ptuj, Majšerk in Ormož 
ter kul. društvu iz Glo
basnice im našim društ
vom V kraj,;.'skup. Apače,; 
Kungota in vsem ostalini.'

Gotovo pa gre veliko 
priznanje celotnemu kolek
tivu, ki je imel zmeraj ve
liko zaupanje v svoj zbor 
in veliko razumevanje za 
to zvrst kulturne dejavno
sti. še posebej tepa hvala

sindikatu TGA in pa vsem 
direktorjem, ki so nas ved
no podpirali in imeli veli
ko posluha za vse naše te
žave v teh 30-ih letih. Hva
la za vso pomoč občinskim 
forumov ZKO Ptuj in kul
turni skupnosti za stro
kovno pomoč in pa seveda 
finančno, brez katere tudi 
ne bi mogli uspešno delo
vati vsa leta. Hvala za o- 
mogočitev izdaje almana
ha ob 25-letnicd »SVOBO- 
■lani, ‘kakor tudi za orno- 
DE« in drugih jubilejih la
ni, kakor tudi za omogo- 
čitev današnjega koncer
ta in jubileja ob 30-letnici 
delovanja zbora, ko bodo 
prejeli zaslužni in dolgo
letni pevci Galusova odlič- 
čja in to od zlatega do bro
nastega^ kar jim od srca 
čestitahv samb z eai> željo, 
da bi se še v naprej bili 
tako zavzeti in zvesti am
basadorji lepega petja, 
petja kot smo rekli, ki 
druži narode ne glede na 
poreklo in ki ne pozna me
ja. Pesem ki nas plemeniti 
in sprošča ob teh naporih

pri delu in življenju, ki 
je vsak dan vse bolj1 nape
to.

Na koncu bi se Še en
krat zahvalil. Prav poseb
no vsem bivšim pevoem, 
ki so kdajkoM nastopali 
v tem bzoru in vsem pe
vovodjem, tem sestavu 
pa želim še obilo uspe
hov.«

Po končanem govoru je 
zbor pod vodstvom Ladi
slava Pulka zapel devet 
pasmi. Po prvem delu, ki 
je bil sestavljen iz umet 
nih pesmi je v odmoru 
predstavnik ZKOS tov. 
Tome Latrič po krajšem 
govoru1 podelil Galusova 
priznanja.

Tako so dobili za nepre
kinjeno aktivno, .deta. .pri 
zborumad ^5 let .zlato pri
znanje: Franc Vreže,’ Slav
ko Mijan, Jože Vidovič, 
Stanko Gošljevič in Rudi 
Mislovič. Za 15-25 let oz. 
srebrno priznanje: Danilo 
Mihelič, Andrej Gornik, 
Franc Savec Štefan Dob
nik in Ladislav Puiko.

Za 5-15 let bronasto pri
znanje: Ernest Dobrajc, 

. Jože Huzjan» Janko Host
nik, Anton Slešič, : Vili 
Turk, Anton Dobnik, Šte
fan Fuks in Ludvik Grajski.

Za dolgoletno sodelova
nje je zbor dobil tudi spo
minska darila od predstav
nikov društev, ki so bili 
prisotni.

Zopet je iz moških grl 
zadonela pesem, tokrat 
naša lepa narodna sloven
ska pesem.

»Smo te amaterji«, je 
v imenu jjevskega zbora 
dejal tov. Marjan Šneber
ger občinstvu, ki je poskr
bel za povezovanje pro
grama, in ne vemo koliko 
odstopamo od najboljših, 
zato nas ne ocenjujte po 
tem» želimo le, da naša 
slovenska pesem' pri nas 
riè'ugasne, naj nas sprem
lja od zibelke do groba.«

Takih, koncertov si že
limo še več, želimo pa, da 
bi nam v bodoče prisluh
nili v večjem številu.

Maks Jabločnik 
Jože Huzjan



Počitniško Doselio „Bučanje" » Kereziooh na Lošinju
Oktobra lani je delavski 

svet TGA, po poprejšnjem 
soglasju vseh delavskih 
svetov TOZD sprejel sklep, 
ki je v skladu s srednje
ročnim planom razvoja, 
da se zgradi več objektov 
za oddih in rekreacijo na
ših delavcev in odobrijo 
za ta namen sredsta.

Eden od sprejetih skle
pov je bil tudi nakup 18 le
žišč v vikend hišicah v po
čitniškem naselju Nerezine 
na Lošinju, ki ga gradi 
počitniška skupnost Krško. 
V skladu z ZZD se je po
čitniška skupnost reorgani
zirala v SIS za oddih in 
rekreacijo Krško, kateri 
smo tudi pristopili.

V letošnji sezoni bomo 
dobili 16 ležišč, to je 4 vi
kend hišice, 2 ležišči pa v 
paviijonskih zgradbah, ki 
bodo zgrajene drugo leto.

Kot delegat SIS sem se
20. 5. udeležila 1. zasedanja 
skupščine v Nerezinah, 
kjer srno dobili informaci
jo o dosedanjem poslova
nju skupnosti in o gradnji 
tega naselja.

Letos je bilo izredno po
vpraševanje članov skup
nosti (to so različne OZD 
iz vse Slovenije) za nakup 
vikend hišic — naročenih 
je 80 objektov. Rok vplači
la za vikend hišice je bil
15. marec in po vrstnem 
redu sprejetih vplačil se 
bodo prodajale zgrajene 
vikend hišice. Naša delovna 
organizacija je po vrstem 
redu na 30., 31., 32., 33. me
stu. Vendar pa še danes 
ne vemo ali bodo hišice 
vseljive do 1. julija kot je 
bilo načrtovano ali do 15. 
j,lilija oziroma še kasneje.

konec aprila, ker se je 
zataknilo pri soglasju za 
izpust v morje. Kljub za
četnim težavam je izgrad
nja hišic v teku, čeprav tu-

manta, drugič opeke, streš
nikov itd. Verjetno bomo 
ob branju teh vrstic vsi 
pritrdilno pomikali z gla
vo, saj imajo tisti, ki gra

Vhod v počitniško naselje z recepcijo (označena z pu
ščico)

Izgradnja naših vikend hišic

Gradbeni odbor, ki vodi 
gradnjo počitniškega na
selja v Narezómah se je so
očil s težavami1 že pri iz
daja gradbenega dovolje
nja. Le tega so dobili Säe

di sedaj ne gre vse glad
ko.

Tako rekoč vsakodnevno 
nastajajo kritične težave. 
Enkrat ni' možno dobiti ce

dijo lastne hišice podob
ne težave, drugi pa poslu
šamo tarnanje sodelavcev 
in prijateljev o pomanj
kanju gradbenega materia
la .Gradbeni odbor in stro

Letno kopališče v'Kidričevem čaka na kopalce. Foto: K. Zorec

kovne službe SIS se neiz
merno trudijo da hi od
pravili vse težave, ekipa 
gradi od jutra do večera, 
talko, da lahko upamo, da 
bodo hišice na obojestran
sko željo vseljive vsaj do
11. julija, ko so prijav
ljeni prvi člani našega ko
lektiva.

Priložnost sem izrabila, 
da sem si ogledala notra
njost že zgrajenih hišic 
in prostor, kjer se to na
selje gradi in širi Ampak 
pojdimo po vrsti. Pot do 
Nerezin nas vodi od Ptuja 
preko Ljuibljane-Postojne 
Ilirske Bistrice-Rupe-Ma- 
tuljev - Opatije - Moščemič-

taiko, da ima vsaka, vrsta 
hišic pogled na morje. Del 
naselja, ki je bil zgrajen 
lani ima tudi že lepo ure
jeno okolico, posajeno 
drevje, okrasno grmičevje, 
vhodi v vikend hišice pa 
so zaščiteni s senčnicami.

Okolica naših hišic bo 
seveda letos še neurejena, 
kajti tik pred vselitvijo bo 
tam še gradbišče. Po sezo
ni bomo uredili okolico, 
postavili senčnico — z or
ganizirano delovno akcijo.

Letošnji dopustniki v 
Nerezinah bodo torej po
zabili na neurejeno okolico

Tako bodo izgledale hišice, ko bodo gotove

Del plaže

■ke drage do Brestove, kjer 
vozi trajekt na otok Cres. 
Potem se peljemo po lepi 
asfaltirani cesti čez otok 
Cres do otoka Lošinja, ki 
ju  povezuje most. Prva va
sica na otoku Lošinju so 
Nerezine, kjer je naše na
selje Bučanje. Tik za Ne- 
rezinami nas velika tabla 
opozori, da moramo zaviti, 
levo in pridemo do vhoda 
v naselje, kjer je recepci
ja.

Lokacija počitniškega 
naselja je čudovita. Nase
lje se razprostira ob zali
vu, na terenu, ki se vzpe
nja od morja proti cesti,

'in uživali v kopanju, re
kreaciji in v prostorih le
po urejenih vikend hišicah. 
Hišica ima dve spalnici, 
dnevno sobo s kuhinjo in 
sanitarije. Upam, da se 
strinjate z mano, da je to 
za dopust pravo razkošje.

Z nakupom v Nerezinah 
smo tako uresničili en del 
programa izgradnje objek
tov za oddih delavcev, že
limo pa, da bi se tudi o- 
staii načrti' uresničevali po 
planu.

Alenka Gorup



OORK Ptuj je ob med
narodnem prazniku RK in 
prazniku krvodajalstva 4. 
juniju organizirali proslavo 
na kateri so bila podeljena 
prizmànja. kolektivom in 
alkimistom RK' na območ
ju občine Ptuj. To prizna
nje je dobil tudi kolektiv 
TGA\ Kidričevo za izredno 
sodelovanje pri. humaniza
ciji človeštva oziroma po
moči' -.pri krvodajalstvu v 
kolektivu za potrebe bol
nice Ptuj.. Kolektiv TGA 
Kidričevo je eden izmed 
prvih,' kateri je v svoje sa
moupravne akte vnesel ak
tivnost na humanitarnem 
področju. Kolikor je to 
dobra odločitev delavcev 
iz našega kolektiva se vi
di iz uspehov, ki jih ima
mo ha področju krvoda- 
jastva. Seveda nas prizna
nje, kaero je bilo podelje
no kolektivu obvezuje, da 
se še v naprej zalagamo, 
da nam bo tovarištvo, po
moč v.. sili in človeška so

lidarnost na največji rav
ni, ;. ;

Priznanje kolektiva so 
dobili tudi, štirje aktivisti, 
katere smo povprašali, kaj 
jim pomenijo priznanja 
za nadaljnje delo.

Milan Slavinec — Elek
tro vzdrževanje — nam je 
dejal: »Priznanje katerega 
sem dobil je priznanje 
vsem krvodajalcem, seveda 
pa obveznost za nadaljnje 
delo pri aktivu krvodajal
cev v TGA kakor tudi kot 
aktivni krvodajalec.«

Bojan Stanič' — Stroj
no vzdrževanje — nam je 
povedal: »Sem krvodajalec 
z več kot 30 odvzemi krvi, 
nikoli mi ni prišlo na mi
sel komu sem, dal kri, ved
no imam v mislih, da bo 
kri katero dajem ohranila 
človeško življenje.«

Stanko Zupanič — vzdr
ževanje avtomacije —nam

je povedal;, »Priznanje je 
vedno podedijeno za minu
lo delo in spodbuda za na- 
dalnje delo Moram pove
dat, da sem kot aktivist 
vedno občutil, da je sindi
kat res dobro prisluhnil 
težavam aktiva in nam o- 
mogočil, da smo tako do
bro organizirani.«

Borut Srečkovič — TOZD 
aluminij —, nam je pove
dal: »Sem predsednik ak
tiva, ‘ pravo, veselje mi je 
delo v takšni organizaciji, 
saj so tu vključeni delav- 
oi, katerih naloga je, da 
pomagajo s svojim deja
njem pri tovarištvu do 
sočloveka,«

Rad bi se tokrat zahva
lil vsem krvodajalcem, o- 
benem pa pozivam vse čla
ne kolektiva TGA, naj se 
vključijo v naš aktiv v 
katerem prevladuje tova
rištvo med delavci.

Z. S.

Slavnostni govornik je bil Franc Lačen-

Odgovornost in  discipli
na —to sta brez dvoma 
pojma, ki ju vsi. zelo do
bro poznamo, vendar pa 
je vprašanje kako ju tudi 
v praksi 'izvajamo. Nič ni 
novega, če povdarim, da so 
odgovornost ter disciplino 
poznali že -v začetku naše 
ere ih, da je pač takrat 
vsak po svoje moral' biti 
nekomu za nekaj odgovo
ren in tudi poslušata je 
še moral nekoga. To ob
staja tudi v današnjih 
dneh po Celem svetu, ven
dar z Vprašanjem kako to 
tudi izvajamo? Kako dru
god ne vem čeprav mi
slim, da mnogo bolj kot je

to pri nas, zato želim v 
tem sestavku povdariti na 
kratko le dve moji osnov
ni misli o odgovornosti ter 
disciplini, kateri sta men
da že lep čas pozabljeni, 
da ne govorim o nemogo
čih izpadih na raznih sejah 
DS ter zborih delavcev, 
kjer so nekateri že docela 
pozabili, da je tudi v . de
lovni organizaciji določen 
red, ki se ga moramo vsi 
tudi dosledno pridržavati.

Naše odgovornosti so 
razdeljene pač na področ
ja na katerih kdo dela in 
za le-te mora tudi odgo
varjati. Nezaslišano pa je, 
če nadrejeni odredi dolo
čeno delo svojemu podre
jenemu ter ga le-ta na vse 
mogoče načine žali, ga izi
grava in ne. nazadnje se 
mnogokrat vede prosto re
čeno prostaško. Tega mu 
prav gotovo 'nekoč pri nas 
pa danes v mnogih za
hodnih (pa tudi v vzod- 
nih) državah niti na mi
sel ne bi prišlo, ker smo 
takrat odgovornost ter 
disciplino tretirali druga
če, kot je to sedaj', ko

mnogi mislijo, da je si
stem samoupravljanja ti
sti, ki vsakomur dovoljuje, 
da dela po svoje in da 
ni nič nikomur odgovoren.

Poglejmo malce okrog 
sebe, kakšen je naš odnos 
do naših proizvodnih na
prav, do naših delovnih 
prostorov ter ne nazad
nje do naših predpostav
ljenih, bi imajo brez dvo
ma določeno odgovornost

f3 o d i odvisen  
o d  zaščite, 
ne o d  sreče!

in haloge, ki jih preko svo
jih podrejenih-s skupnimi 
močmi le morajo izvesti 
ter opraviti, bot narekuje
jo naši SS, pravilniki in 
končno naša etika do nad
rejenih in tudi obratno. 
Koliko bi ‘lahko naše pro
izvodne . naprave bile bolj 
urejene,, koliko bi' lahko 
več napravili,, če bi ome
njena dva faktorja upo
števali tako ko bi ista mo
rali. Zato smatram, da bo 
v tej smeri potreben kre
pak ter odgovornejši in tu
di ostrejši korak naprej, 
podvzett se bodo morali u- 
krepi (pri čemer mislim 
na novo skupno komisijo 
za izrekanje vzgojnih u- 
krepov ali disciplinsko ko- 
miisdijO kot jo imanujemor 
•saji v'mnogih primerih ni 
več mogoče tako-naprej.

Spoštovanje in odnosi 
med nadrejenimi' - im pod
rejenimi so bili in bodo 
vedno tudi v bodoče ostar 
H steber na katerih sloni 
vsa ostala dejavnost tako 
v proizvodnem procesu kot 
tudi _ v samem družbeno
političnem delu v DO in 
KS kjer živimo. Upam, da 
se bodo naši odnosi le bol j 
utrdili im prišli v tiste 
okvire pravic im dolžnosti, 
ki smo jih prav vsi dolž
ni spoštovati in izvajati. 
Kdo krši odgovornost in 
ne izvaja discipline pa se 
naj . sam zamisli in. se 
odločni za tisto kar- oz , če
mur pravimo red,- disci
plina, odgovornost ter se
veda tovarištvol

F. M.

Milan Slavinec je prejel zlati znak RK Slovenije

Bojan Stanič je prejel srebrni znak

Borut Srečkovič je prejel srebrni znak RK Slovenije



- iznajditeljstvo - iznajditeljstvo - iznajditeljstvo

Naši inovatorji

Mihael Podgoršek

Dna 22. maja 1978 je de
lavski svet TOZD TG po
trdil tehnično izboljšavo 
š t  94 avtorja Mihaela Pod
gorška z naslovom »Zame
njava drsnega ležaja na 
polžu za transport glinice«.

Tov. Mihael Podgoršek 
de!,a v TOZD vzdrževanje 
že 15 let in je to njegov 
prvi prijavljeni predlog, ki 
se uporablja v TGA »Boris 
Kidrič« Kidričevo. Sam 
predlog se nanaša na spre
membo materijala ležajmh 
skodelic, in sicer zamenja
ve litoželeznih z lesenimi 
skodelicami.

Za realizacijo predloga 
je bil potreben poizkus, 
kateri se je Izvedel na 
vhodnem zgornjem polžu 
v skladišču glinice z raz

ličnimi lesenimi skodeli
cami in sicer:
— ležaj št. 1 in 2 — trn
— ležaj št. 3 in 4 — smreka
— ležaj št. 5. 6 in 7 — bu

kev
— ležaj št. 8 in 9 —jesen
— ležaj, št. 10 — bukev
— ležaj št. 11, 12 in 13 — 

kostanj.
Po 70-dnevnem obrato

vanju je bil ležaj št. 12 
popolnoma obrabljen, ker 
je bila gred polža poško
dovana, medtem ko so bili 
vsi ostali ležaji ne glede 
na vrsto 'lesa obrabljeni 
75 odst.

Ob primerjavi stroškov 
vzdrževanja za transport
ne polže, ki imajo vgrajene 
ležaje 0  90 je bilo ugo

tovljeno, da bo prihranek 
znašal v prvem letu din 
265.486,80, kateremu bo po
trebno še prišteti prihra
nek;, iz manjše porabe 
vmesnih komadov pri pol
žu, ko bo TOZD vzdrževa
nje podala podatke o pri
hranku. Na osnovi' pri
hranka in 46. člena pravil
nika o izumih, tehničnih 
izboljšavah in koristnih 
predlogih, ki •pravd, da se 
osnova poveča za 10 odst., 
če je izumitelj zaposlen 
na delovnem mestu, za 'ka
terega se zahteva strokov
na usposobljenost kvalifi
ciranega delavca, je bila 
izračunana avtorska od
škodnina 17.631,42 din,, ka
teri se bo pa še prištela 
odškodnina iz naslova pri
hrankov na vmesnih Ko
madih.

Prihranek za tehnično iz
boljšavo v drugem in 
tretjem, letu izkoriščanja

pa se bo izračunal po de
janskih stroških vzdrževa
nja v letu 1979 in 1980. na
kar se bo izračunala in

izplačala avtorska odškod- 
nana po zaklj,učnem raču
nu za vsako leto.

P.B.

Naši inovatorji
usmernika za vzbujanje

Janko Pal

Delavski svet TOZD 
vzdrževanje je dne 18. ma
ja 1978 potrdil, tehnično 
izboljšavo na varilnem ge
neratorju ELIN GS 1000 
št. 95, avtorja Janka Pala.

Tov. Janko Pal dela v 
TOZD vzdrževanje že 28 
let in - je to njegov prvi 
prijavljeni predlog, ki se 
uporablja v TGA »Boris 
Kidrič« Kidričevo.

Bistvo predloga je v tein, 
da se je vgradil v vzhuje- 
valni tokokrog agregata lo
čilni transformator, kateri 
galvansko loči napetost 
statorskega navitja pogon
skega elektromotorja od

generatorja.

Pri takšnem vzbujeval- 
nem vezju in takšni konst
rukciji kontaktorja s tako 
malim razmakom med de
lovnimi in mirujočimi kon
takti je že prišlo do prebo
ja petkrat in s tem do uni
čenja kontaktorja. diod oz. 
usmernika in vsega krmil
nega vezja. Z okvaro tega 
stroja je bilo potrebno 
spremeniti celotno .tehno
logijo varjenja ter formi
rati izmene, kar je bilo ze
lo težavno. Ta preboj se je 
pojavljal predvsem pri 
varjenju na pečeh vrste 
500 — 800 v elektrolizi B

in 100 ter 400 vrste v ele- 
trolizd A, kjer je potencial 
enosmerne napetosti naj
večji. Od vgraditve 'ločil
nega transformatorja v me
secu marcu leta 1977 pa do 
danes še ni prišlo do pre
boja, čeprav so varili Fe- 
tračnice na pečeh,, kjer je 
potencial enosmerne nape
tosti največji.

Tako je avtor predloga 
št. 95 Janko Pal prihranil 
za TGA »Boris Kidrič Kid
ričevo 112. 386,84 . din v 
prvem letu izkoriščanja 
njegove tehnične izboljša
ve, ki je za 6.493,86 din 
manjši, kot je planirani’ 
znesek za naslednji dve 
lèti, ker predstavlja din 
6.493,86 strošek izdelave lo
čilnega transformatorja.

Po pravilniku o izumih, 
tehničnih izboljšavah in 
koristnih predlogih pripa

da avtorju odškodnina, in 
sicer v prvem letu din 
9.569,35, v drugem in tre

tjem Letu pa po 9.894,05 
din.

P.B.

Množična inventivna dejavnost v podravski regiji
Akcijski odbor za 

inovacije pri medobčin
skem odboru za Po
dravje, je bdi ustanov
ljen z namenom, da ak
tivira inovacijske pro
cese v naši regiji. V pr
vem obdobju smo se 
predvsem ukvarjali _ z 
ugotavljanjem obstoje
čega stanja. Ugotovili 
smo, da naše OZD vla
gajo premala sredstva 
v inovacijske procese, 
katere sestavni del je 
tudi raziskovalna dejav
nost. Še slabše je sta- 
njie na področju mno
žičnosti inventivne de
javnosti (MID), pri ka
teri niso potrebna 
praktično nikakršna 
vlaganja, gospodarske

koristi pa so velike. Za 
uspešno MID v naše 
TOZD je predvsem po
trebno nekaj dobre vo
lje, zavest, da opravlja
mo koristno delo in po
znavanje pravil pri ob
ravnavi predlogov in 
način nagrajevanja. Iz 
izkušenj v raznih OZD 
ugotavljamo, da lahko 
za ustvarjanje klime za 
množično inventivno 
dejavnost največ stori 
ravno njen individualni 
poslovodni organ, t. j. 
v največ primerih di
rektor. Prav pri tem 
smo ugotovili, da so na 
področju MID najbolj 
aktivne tiste OZD, v ka
terih direktorji to de
javnost tudi dejansko

pospešujejo. Ugotovili 
smo tudi, da večina' di
rektorjev .ne uvaja MID 
v svojih ÖZD zaradi te
ga, da od tega ni bis tve
ne gospodarske koristi 
ali da uvedba MID celo 
kvarno vpliva na med
sebojne odnose v 'kolek
tive. O gospodarski po
membnosti dejavnosti 
MID bomo govorili v 
tem sestavku na nekaj 
primerih iz tujih držav. 
Kar se pa tiče kvarje
nja medsebojnih odno
sov, pa kaže - praksa 
ravno nasprotno: pra
vilno urejena MID lah
ko bistveno izboljša od
nose v kolektivu.

Koristi iz MID so 
dvojne: prve so direkt

ne. materialne koristi, 
ki se izražajo v zma
njšanju stroškov poslo
vanja; druge, sekundar
ne, . so večkrat še bolj 
pomembne in jih mate
rialno sploh ne more
mo ovrednotiti: v ko
lektivu se pri večini de
lavcev pojavi želja po 
ustvarjanju in sodelo
vanju, 'ki se zrcali v po
večani kvaliteti in kre
ativnosti. Tako so v 
razvitih deželah dosegli 
zavidljivo razen sodelo
vanja delavcev v inova
cijskih procesih. To me
rimo ■' s številom pred
logov letno na 100 za
poslenih ali kar v % na 
zaposlene. Tako so se v 
poprečju v ZDA pribli

žali številki 40 %, v 
NDR se približujejo 
30%, ZRN pa je spreje
la najnaprednejši za
kon na svetu, s katerim 
želijo pospešiti MID. 
Najipopoinejše podatke 
objavljajo ZDA. Tako 
zvemo, da je odstotek 
sodelujočih delavcev v 
MID različen v različ
nih panogah gospodar
stva in podjetjih. V av
tomobilski in letalski 
industriji je poprečje 
32% (n. pr. General 
Motors 84%, Boeing Co 
78 %, Ford Motor Co

(Nadalj. na 9. str.)



CIVILNA Z A Š Č I T A -  mednarodnopravni status
V Letošnjem letiu jle naš 

časopis »Aluminij« že ob
javili :• : sestavke . o : civilni 
zaščiti. Tokrat želimo na
pisati: nekaj, o  madnarod- 
inopravnem statusu civilne 
zaščite... Obširnejše je te 
tematika v reviji »Obram
ba in zaščita«, ki. jo je pri
pravil' polkovnik Branko 
Jovanovič.

V drugi svetovni vojni 
je civilna zaščite odigrala 
pomembno vlogo p ii zašči
ti in .reševanju prebival
stva. Občutila se je potre
ba, da je potrebno pripad
nike civilne zaščite pose
bej opredeliti. To je b.itlo 
na nepopolen način. ureje
no že leta 1949 na ženevski 
konferenci o zaščiti civil
nih oseb med1 vojno. Med
narodni komite rdečega 
križa je dobili nalogo naj 
deluje za ureditev -pravne
ga stanja pripadnikov - ci
vilne zaščite in njihovega 
delovanja, da hi uživali 
splošno zaščito mednarod
ne g a - p r a v a  kakor tudi, 
ostalo civilno prebivalstvo, 
vendar, -pa opravlja -svoje 
funkcije v vseh -vojnih ra
zmerah in tudi med bojni
mi dejstvovanji.

Pri proučevanju teh 
vprašanj mednarodnoprav
ne zaščite civilne zaščite 
je söidslovaLo več izvede-nr 
cev iz evropskih in tudi 
drugih držav. Rezultat nji
hovega dela je dopolnilni 
protokol k Ženevski kon- 
vencifii civilnih oseb iz te
ta 1977.

S tem protokolom je 
prvič dano ustrezno mesto 
v mednarodnem pravu ci
vilni zaščiti in je poudar
jen njen nedvomni' pomen. 
Takšen sklep je mogoče 
narediti, zlasti če upošte
vamo, da so zajeta vsa 
bistvena vprašanja civilne 
zaščite, 'kil so pomembna 
za njeno ureditev v med
narodnem merilu. Ureditev

civilne zaščite v mednarod
nem merilu vsekakor po
meni nadaljnji korak pri 
razvijanju in zagotavljanju 
zaščite civilnega prebival
stva v vojnih spopadih. 
Dokaj natančno so urejena 
tale temeljna vprašanja:.,
— dana je definicija ci

vilne zaščite v funkci
onalnem in organizacij
skem smislu; določeni 
so njeni glavni cilji, 
naloge in organizacija 
in s tein je opredeljen 
obseg uporabe - medna
rodne pravne zaščite na 
tem področju;

— določena je vsebina 
splošne zaščite, ki se po 
določbah protokola da
je civilnim organizaci

jam civilne zaščite, nji
hovemu osebju, ostalim 
civilistom, ki -sodelujejo 
pri opravljanju nalog 
civilne zaščite, pa tudi 
zgradbam,. materialu,,1 
zakloniščem in predme
tom), ki se uporabljajo 
za namene civilne za
ščite;

— posebej je urejeno 
'vprašanje, delovanja ci
vilne zaščite na okupi
ranih ..ozemljih : ter pra
vic in dolžnosti okiupi- 
rajoče siile v- zvezi s 
tem;

— predvidena je uporaba 
določb protokola tudi 
za civilne organizacije 
civilne zaščite nevtral
nih ali drugih držav,,

ki niso v vojskujoči se 
strani ter mednarodnih 
koordinacijskih organi-, 
zarij,;

— določeni’ so pogoji, pod 
katerimi preneha zašči-

, a organizacij -civilne za
ščite, njihpvega osebja, 
zgradb, zaklonišč in ma
terialov; .

;— določeni so mednarodni 
znaki civilne zaščite ter 
način in postopki'-iden
tifikacije civilne zašči
te;

— predvideni so posebni 
pogoji zaščite pripadni
kov oboroženih sil in 
vojaških enot, dodelje
nih organizacijam civil
ne zaščito.

Ventili

im
Izhodiščna osnova vseh 

teh določb je v tem, da bi 
za zagotovitev popolnejše 
zaščite civilnega prebival
stva omogočili neovirano 
'delovanje civilne zaščite v 
vseh vojnih razmerah in 
s tem namenom zagotovili 
mednarodnopravno zašči
to organizacijam, osebju in 
materialnim sredstvom ci
vilne zaščite v vseh • vojnih 
situacijah, kadar te~ sile 
in sredstva opravljajo do
ločene humanitarne nalo
ge. Samo v izrednih situ
acijah je -mogoče takšne 
njihovo 'dejavnost začasno 
odložiti ali preprečiti.

Tokrat bi mogoče še. ne
kaj napisali o razpravnih 
kaj napisali o razpoznav
nih znakih, ki jih imamo 
pri nas in kot so določeni 
v protokolu, kdaj drugič 
pa še o drugih elementih 
glavnih nalog civilne zašči
te.

Eden izmed pomembnih 
pogojev za zagotovitev za
ščite organizacij civilne za
ščite, njihovega osebja, 
stavb, zaklonišč' in materi
alov je njihova identifika
cija.

Po- protokolu je - podana 
možnost in priporočilo, da 
imajo pripadniki. civilne 
zaščite osebno izkaznico 
osebja in mednarodni razr 
poznavni znak civilne za
ščite, prav tako pa tudi 
uporabo ustreznih razpo
znavnih signalov, ki- bi raz
bili za identifikacijo.

Protokol tudi priporoča 
vojskujočima se stranema, 
da zaradi 'popolnejše zago
tovitve zaščite sprejmeta 
in uporabita takšne meto
de in -postopke, -ki bi' omo
gočili identifikacijo vseh 
efekstivov civilne zaščite.

(Nad. na 10. strani)

(N-adadj. z 8 . str.)

35%), aluminij in jeklo 
'24 %, findmehiaraika in 
elektronika 62 % (East
m an Ine 109%, IMB 
Gorp 73%), elektroko- 
vinska industrija 46 % 
(Control Datai 105 %, 
Honeywell Inc 176 %), 
Strojna 43 %, kemija 
63 -% (Jorison 139 %), 
promet 5 %, bolnice 
26 %, -zavarovalnice in 
banke 16 %, državna in 
komuMa]|m'jäptäva 5 %, 
armada 12 ' %, sodišča 
4,8%, pošte 5,2% itd.

-Kakšno je stanje pri 
nas? Najprej ugotovi

mo. da v Jugoslaviji 
nihče ne zbira in objav
lja podatkov È MID. 
Tako enostavna primer
java ni možna. Pač pa 
ima ZSS OS Maribor 
komisijo za MID, ki že 
kakšnih 10 let z anke
tami spremlja gibanje 
MID v mariborski obči
ni. Podatki kažejo, da 
je mariborska- industri
ja dosegla- šele v letu 
1976 vrednost še nein
dustrijske dejavnosti, 
bi bil odstotek že niž
ji), pri tem pa so imele 
nekatere delovne orga
nizacije lepe uspehe: 
TSN in Strojna- okrog 
10 %, Mariborska livar
na, 4,3% TAM 2,3 %, 
Elektrokovina 2,2 % itd.

Te delovne organizaci
je smatramo tudi za 
najbolje organizirane 
na področju MID.

Ko opazujemo tako 
razvito MID v ZDA, se 
vprašamo, kakšen mo
tiv mora imeti kapita
list, da nagovarja de
lavce k sodelovanju v 
MID, ko pa vemo, da- je 
obravnavanje MID za
pleteno in večkrat ne
prijetno? Odgovor do
bimo; zopet iz ameriš
kih virov: nobeno dru
go vlaganje kat v MID 
ne- prinaša večjega-' do
bička! Le iž . MID je 
možno dobiti ža 1 dolar 
poprečno kar 6,11 do
larja! (podatek za leto, 
1975). V posameznih ve

jah dejavnosti je pa 
razmerje prihranek : 
strošek naslednje — av
tomobilska- in letalska 
industrija 10 : 1, alumi
nij in jeklo 2,6 : 1,- fi- 
nomehianika in elektro
nika 2,8 : 1, prehrambe
na industrija 10,3 : 1, 
zavarovalnice iri banke 
2,7 : 1, državna in ko
munalna uprava 13,0 : 
1, elektrokovinska 5,8 : 
1, strojna 2,6 : 1, kemi
ja 3,7 : 1, promet 5,6 : 
1 bolnice 1,2 : 1 itd.

Omenjenih podatkov 
ne želimo 'komentirati, 
saj so imeli le informa
tiven pomen. Ni pa no
benega razloga, da bi 
dvomili v pomen razvi

te MID v gospodarje
nju. Smatramo, da na
ša samoupravna druž
ba v svojem bistvu o- 
mogoča. še boljše pogo-. 
je za razvoj MID, kar . 
potrjujie tudi- najnovej-. 
ša zakonodaja in kon
gresi. Le na nas je,. da . 
to priložnost čim preje 
izkoristimo.

Mgr. Božo HRIBER
NIK, dipl. ing. 

Predsednik akcijskega 
odbora za inovacije 

medobčinskega odbora 
za Podravje pri 

Gospodarski' zbornici 
SRS



CIVILNA ZAŠČITA  -  mednarodnopravni status
(Nadaljevanje z 9. strani)

Sredstva za identifikaci
jo, določena v protokolu, 
se lahko uporabijo samo 
v situaciji, ko efektivi^ ci
vilne zaščite opravljajo 
izključno naloge civilne za
ščite, ne pa tudi drugih 
nalog. Uporabljajo se .tudii 
na okupiranem ozemlju., s 
soglasjem nacionalnih ob
lasti pa se lahko uporab
ljajo tudi v času mirni.

Določeno je tudi. da bo
do pogodbene strani kot 
tudi vojskujoči se strani 
stori e vse potrebne ukre
pe za nadzorovanje upora
be znaka ter preprečevale 
in odpravljale njegovo zlo
rabljanje.

Identifikacija sanitarne
ga osebja, sanitarnih enot 
in sanitetnega transporta 
civilne zaščite se opravlja 
na enak način, kakor je s 
protokolom določeno tudi 
za ostalo sanitetno osebje, 
sanitetne enote im sanitetni 
transport.

Rešitve v protokolu so 
sprejemljive tudi z vidika 
interesov naše države, saj 
smo na področju identifi
kacije tudi' doslej v praksi 
izvaja® podobne ukrepe. 
Po pravilniku o oblačilih 
in oznakah v civilni zašči

ti, ki' ga je sprejel zvezni 
sekretariat za ljudsko ob
rambo po poprejšnjem do
govoru z republiškim: im 
pokrajinskima sekretaria
toma za ljudsko obrambo, 
je bil sprejet podoben

znak civilne zaščite z (ne
katerimi: nacionalnimi zna
čilnostmi. Po tem predpisu 
je znak civilne zaščite 
oranžen krog z vrisanim 
enakostraničnim temno

ima na sredi- rdečo pete
rokrako zvezdo.

Mednarodni znak se v 
nekaterih odi tenkih razliku
je od tega znaka,, im -sicer 
-je pri -našem 'trikotniku

temno modre barve, pri 
mednarodnem pa moder; 
poleg tega je pri našem 
znaku podlaga v obliki 
oranžnega ‘kroga, pri med
narodnem znaku pa je oel 
trak na roki alü plašču ali 
zastava oranžne barve. Za 
mednarodni znak ni pred
videna -možnost, da bi vna
šal vanj kakršnekoli naci
onalne značilnosti, kar gle
de na naš znak pomeni, 
da ne bi smel imeti v tri
kotniku rdeče zvezde. To 
pa ne pomenil da naša ci
vilna zaščita ne bi moglta. 
imeti tudi svoje nacionalne 
označbe — rdeče petero
krake zvezde — vendar ta 
označba 9 stališča proto
kola -ne bi mogla biti se
stavni del razpoznavnega 
znaka civilne zaščite.

S sprejetjem protokola 
je hii storjen pomemben 
korak v razvoju medna
rodnega vojnega prava;, 
zlasti pa na področju 
urejanja mednarodnoprav
ne zaščite civilne zaščite.

Večina sprejetih rešitev, 
ki ste nanašajo na civilno 
zaščito, ustreza tudi z vi
dika našega sistema -kakor 
tudi z vidika interesov 
malih im srednje velikih 
držav.

K,—n.

nun pum® asii« « an
Letos je bilo že 14. pri- 

iateLjsko srečanje osnovnih 
šol iz raznih krajev Jugo
slavije. Tokrat je bilo v 
Skopju — v turški šoli Te- 
fejiis.

Med učenci, ki so bili le
tos izbrani za srečanje, 
sem bila tudi jaz. Tega 
sem bila zelo vesela.

Hitro je prišel 4. maj, 
dan našega odhoda. Letalo 
je poletelo iz Maribora v 
Beograd ob 19.50 uri. Čez 
45 minut smo prispeli v 
Beograd, od tam pa smo 
nadaljevali pot v Skopje. 
Kmalu smo prispeli na 
skopsko letališče, kjer so 
nas čakali učitelji, da nas 
zapeljejo v šola Prvo noč 
smo prespali pri učiteljih, 
drugo jutro pa so nam v 
šoli določili prijatelje, -pri 
katerih smo prebiti- čas 
srečanja. Mene je prevzela 
učenka 2. .Letnika gimna
zije, p>o imenu Esrar. V 
hijeni družini so me zelo 
lepo sprejeli.

V petek smo imeli ves 
dan prosto, zato smo si 
skupaj s sošolci in skop

skimi prijatelji ogledali 
Skopje, ki je zelo vefiko in 
lepo mesto. Skozenj teče 
reka Vardar, ki .je bila zelo 
narasla. Iz potepanja po 
Skopju -sem se vrnila utru
jena, zato sem hitro zaspa
la, Naslednji dan so nam 
pripravili lep sprejem.. Iz 
vsake šole na srečanju sta 
bila dVa učenca oblečena 
v narodno nošo; tako smo 
spoznali tudi narodne no
še drugih -republik. Vanjo 
sva bila oblečena tudi- mi
dva z Gusti jem. Vsak od 
teh parov je prebral po
zdravno pismo. Za tem je 
bila spominska ura. Razde
ljeni na več skupin, smo 
poslušali pripovedi o živ
ljenju narodnih herojev, 
po katerih nosijo šole ime.

Popoldne 90 se zvrstila 
prijateljska srečanja v 
športu, zvečer pa smo ime
li ples. Tako sta minila 
že dva dneva- tega sreča
nja. Pred nami je bila ne
delja, dan izleta. Ta dan 
sem spoznala tudi druge 
učence. Izlet mi je bil ze
lo všeč, saj sem videla 
mnogo zanimivega, med,

drugim tudi Ohridsko je
zero. Iz izleta smo se vrni
li pozno zvečer in sem bila 
zelo utrujena. S prijatelji
co Esrar sva takoj trudni 
zaspali.
Tukaj je bil že ponedeljek, 
zadnji dan srečanja. To

krat smo odšli v gledali
šče, kjer so vsi ravnatelji 
šol dobi® spominsko knji
go, za tem -pa se je zvrstit 
kulturni program. Zvečer 
p>a so nam spot pripravili 
zabavo. Z -našimi prijate
lji smo še odšli v mesto 
in se odločili, da zadnjo

noč ne bomo prespali'. Od
šli smo k prijateljici So- 
raji in tam prebili noč. 
Zjutraj ob 3.15 smo se 
zbrali pred Grand' hote
lom', od koder je odpeljal 
avtobus na letališče. Težko 
smo se poslovili* od svojih 
novih prijateljev. Ko je 
avtobus odpelja-i, smo si. še 
zadnjič pomahali v slovo. 
Tako smo pxjleteM do Sa
rajeva, od tam pa v Ljub
ljano. Iz Ljubljane smo se 
odpeljali z avtobusom do 
Kidričevega.

Srečanje mi je bilo zelo 
všeč, saj sem spoznala 
mnogo novih prijateljev. 
Naslednje leto pa bo to 
srečanje prijateljstva v 
Ljubljani.

V prelepem ambientu našega rekreacijskega centra
Foto: K. Zorec

MELITA KMETEC 
OSNOVNA ŠOLA 
»BORIS KIDRIČ« 

KIDRIČEVO



O namenu Titovega sklada
Titov sklad za štipendi- 

ran.jie mladih delavcev po
stajaj vse bolj inštrument 
delovnih ljudi in občanov, 
s pomočjo katerega Le-ti 
omogočajo svojim najbolj 
nadarjenim in družbenopo
litičnim aktivnim mladin-, 
cem m otrokom delavcev 
izobraževanje in usposab
ljanje za poklice in opra
vila, ki so v združenem 
delu najbolj potrebna.

V tem smislu se pojavlja 
praksa, da se na razpis ne 
pripravljajo posamezniki 
sanili, temveč te predloge 
pripravljajo samoupravne 
sredine, samoupravni in 
družbenopolitični organi v 
TOZD, Krajevnih skupno
stih, šolah, skupnostih in 
drugje. Ocene o primerno
sti kandidatov sprejemajo 
po samoupravni poti in ne 
le na osnovi iizjiav in oce
ne posameznih nadrejenih 
delavcev, vzgojiteljev in 
družbenopolitičnih funkcionarjev.

Ker se pojavlja vpra
šanje štipendistov Titove
ga sklada je potrebno o 
tem razmisliti najprej v 
delovnih sredinah, organih 
upravljanja, družbenopo
litičnih organizacijah in 
drugje. Zato naj bo ta 
kratek sestavek v spodbu
do in pomoč pri razpravah 
in iskanju novih kandida
tov za podelitev štipendij, 
še posebej pa iz Titovega 
sklada.

Do sedaj je deloval sklad 
v smeri podružbijanja po
stopka predlaganja in iz
bire kandidatov ter hkra
ti zaostrevanja družbeno
politične odgovornosti, do 
spoštovanja dogovorjenih 
kriterijev pri predlaganju 
kandidatov. Titov 
bo sčasoma prevzemal u- 
streznejšo vlogo pri ures
ničevanju ciljev kadrovske 
politike in da se bo vse 
boij vgrajeval v sistem u- 
smerjanja kadrov v pred
nostne in združenemu de
lu najbolj potrebne po
klice. Na drugi1 strani bó 
potrebno zaostriti moral
no in materialno odgovor
nost štipendistov do spre
jetih obveznosti tako gle
de učnih uspehov, kakor 
glede  ̂ družbenopolitičnega 
angažiranja. V postopek 
predlaganja moramo us
meriti večjo aktivnost 
skupnih komisij podpisnic 
samoupravnega sporazu
ma o štipendiranju v ob
činah, enako družbene ve
rifikacije predlogov in kas
nejšega spremljanja uče
n ja .in dela štipendistov 
:ter pravočasnega nudenja 
morebitne pomoči. Skup
ne komisije po občinah se 
uveljavljajo, vendar raz
lično opravljajo naloge v 
odnosu do Titovega skla
da.
. V šolskem letu 1976-77 
je prejemalo štipendijo 
Titovega sklada 49 mladih 
delavcev (15 na srednjih 
in 34 na višjih in visokih 
polah) ter 115 otrok delav
cev (59 na srednjih in 56 
na višjih šolah). Ob zar

kl jučku leta 1977 je preje
malo 161 učencev'in štu
dentov štipendijo iz Titi> 
vega sklada. Občina Ptuj 
je zajeta s 4 študenti, kar 
jé mnogo premalo.

Za šolsko leto 1978-79 je 
razpisanih skupaj 200 šti
pendij Titovega sklada.

2. Otroci delavcev

Tja. otroke delavcev ve
lja otrok staršev proiz
vodnih delavcev ali 
kmetov kooperantov, če 
ustrezajo v smdisu 1. 
odst. tč. 1 opredelitve 
mladega delavca.

ganizacij združenega 
dela' (kadrovski sektbr-

. j'5)- :
— organi družbenopolitič

nih organizacij,

— samoupravne interesne 
skupnosti,

— za otroke delavcev po
trdilo o ošlanju in uč
nem uspehu,

— za Otroke delavcev do
kazilo o delu, M ga op
ravljata oba roditelja,

—- potrdilo o premoženj
skem stanju in štev. 
družinskih članov.

Titov sklad je namenjen za štipendiranje izobraževanja 
in usposabljanja posebno nadarjenih in družbeno an
gažiranih mladih delavcev in otrok delavcev. Ta poseb
na nadarjenost pa je združena z marljivostjo vsakega 
posameznika.

— soglasje kandidata 
(prošnja kandidata),

— mnenje skupne komisi
je v občini.

V taki obliki je tudi 
razpis štipendij iz Tito
vega sklada za leto 1978-79.

Odziv na razpis Titovega 
sklada ni ustrezen, saj 
sklad nikoli ni prejel do
volj primernih predlogov 
za podelitev štipendij. Na
vadno je še dovolj pred
logov iz vrst otrok delav
cev, dočirn je predlogov s 
strani mladih delavcev 
nedvomno premalo. Ob
jave do sedaj niso bale 
učinkovite zato se bodo 
morale mnogo bolj anga
žirati družbenopolitične 
organizacije, zlasti še 
ZSMS in sinddkatL Eviden
tiranje možnih kandidatov 
kakor tudi vgrajevanje 
možnosti izobraževanja s 
štipendijami Titovega Skla
da bd moralo biti pomemb
no vodilo kadrovske po
litike v delovnih organi
zacijah. Zato metnim, da 
sestavek ni odveč in bi ob
jave v tovarniških glasilih 
zbližale te možnosti, ker 
zajemajo najširše sloje 
samoupravljalcev.

V večja meri' moramo 
doseči, da bodo DPO, sa
moupravni organi in stro
kovne kadrovske službe v

KDO SO LAHKO KAN
DIDATI?

1. Mladi delavci od nekva
lificiranega do vdsoko- 
kvaliificiranega delavca, 
če:

— opravlja dve leti pro
izvodno delo (tudi 
delavci v združenem 
delu kmetijske de
javnosti,

— da je pri svojem delu 
izredno nadarjen 
(nadpovprečni' delov
ni rezultati),

-— aktivno delo v druž
benopolitičnih orga
nizacijah, samouprav
nih organih in dru
gih skupnostih,

— da se odloči za na
daljevanje študija ali 
strokovno izpopol
njevanje praviloma v 
smeri svojega osnov
nega poklica.

— ni starejši od 30 let.

Iz elektro delavnice

— daje redno vpisan 
ria srednji, višji ali 
visoki šoli,

— dosega na srednjih 
šolah praviloma odli
čen ali pravdober u- 
speh, če ima v ti
stih predmetih, ki so 
značilni za smer štu
dija, odlične ocene,

— da dosega na višji ali 
visoki šoli povpreč
no oceno 8 , oziroma 
oceno, ko je nad pov
prečjem študijskih u- 
spehov in iznad pov
prečja letnika, kar 
potrdi svet šole.

— da aktivno dela v 
DPO, samoupravnih 
organih in drugih 
skupnostih.

KDO PREDLAGA KAN
DIDATE ZA TITOVO 
ŠTIPENDIJO?

Kandidate evidentirajo 
in predlagajo:
— samoupravni organi or

— Krajevne skupnosti

— vzgojno izobraževalne 
organizacije.

Vsi predlogi se zbirajo 
pri skupnih komisijah 
podpisnic samoupravnega 
sporazuma o štipendiranju

v občinah. Te dajo predlo
ge s svojimi pniporo-čiii 
izvršnemu odboru Titove
ga sklada.

KAJ MORA VSEBOVA
TI PREDLOG ZA PODE
LITEV ŠTIPENDIJ?

— Utemeljitev predlagate^ 
Ija o  ustreznosti kan
didata,

—■ zagotovilo predlagatelja 
o potrebi in. o zaposlitvi 
p>o študiju,

— za mlade delavce do- 
trdilo p šolanju in uč- 
gja opravlja kandidat,

TOZD in občini' vgrajeva
le možnost izobraževanja 
in usposabljanja s štipen
dijami Titovega sklada v 
svojo kadrovsko politiko 
in programe ter razumele 
to možnost tudi kot iz
redno pomemben dejavnik 
za spodbujanje in stimu
liranje mladih delavcev za 
čimfooljše delo, učenje in 
družbenopolitično anga
žiranje.

Zaradi skladnosti in e- 
notnega delovanja vseh 
faktorjev pri uresničeva
nju štipendijske poMtike 
v SRS bodo v juniju ob
javljeni vsi razpisi štipen
dij istočasno. V istem času 
objavijo delovne organiza
cije kadrovske štipendije 
za svoje načrtovane, bodo
če kadre, obenem pa lah
ko na podlagi ocenitev in 
pregleda svojih štipendi
stov prijavijo za Titovo 
štipendijo skupni, komisi
ji piodpisnic samoupravne
ga spiorazuma v občini.

T. L

ÄLÜMINIJ 11



% Razgovor z v. d. direktorjem TOZD livarna 'lahkih 
barvanih kovin Trbovlje, o rezultatih trimesečnega 
poslovanja ter o razvojnem programu livarne

Zadovoljivo gospodarili
Vsa člani temeljne organizacije livarna lahkih barv

nih kovin so na- sestankih samoupravnih delovnih sku
pin obravnavali rezultate gospodarjenja v prvih treh 
mesecih. Morda bi bailo za bralce »Aluminija« zanimivo 
prebrati,! kaj meni o tem v. d-, direktor, tov. Bojan 
Pajk, s katerim sva imela razgovor dine 3. junija 1978. 

Tov. Bojan Pajk, je povedal naslednje:
»TOZD livarna- lahkih barvnih kovin Trbovlje, v 

sklopu OZD TGA, je v okviru gospodarskega načrta za 
Leto 19718, poslovala v prvem kvartalu letošnjega leta, 
relativno uspešno.

Obračun poslovanja za prvi kvartal leta 1978, po 
plačani 'realizacij i’ izkazuje sicer negativen rezultat v vi
šini cca 2,505.000 dimi, vendar, če upoštevamo fakturira
no realizacijo, se ta negativen rezultat spremeni v
963.000 din ostanka čistega dohodka za razdelitev.

Če za vsebinsko presojo poslovanja livarne v prvem 
četrtletju letošnjega leta, vzamemo v obzir podatke po 
fakturirani realizaciji, lahko ugotovimo, da se bistvene 
ekonomske kategorije, to je predvsem celotni prihodek 
in stroški, gibljejo v načrtovanih odnosih. Izjema pri 
tem so osehni dohodki, ki so bij» izplačani nad planira
no višino. Vzrok temu je visoko število opravljenih 
nadur, kar je zopet posledica nenormalno visoke stop
nje izostankov, zlasti še bolezenskih.

Primerjava rezultatov poslovanja letos, s preteklimi 
obdobji, 'kaže na to, da šo uspehi zadovoljivi. Ta slika 
pa se -spremenil, če izvršimo primerjavo z dejanskimi 
možnostmi, posebno še,, kar se tiče -pridobivanja- naro
čil.

Ob tej primerjavi lahko ugotovimo, da TOZD livar
na lahkih barvnih kovin, v letošnjem letu še-n® izkori
stila vseh možnosti). Realna ocena, je, da se bo obseg 
poslovanja TOZD livarne, v teku 2. polletja letošnjega 
leta, postopno zviševali, s. čimer naj bi se dosegel tudi 
ustrezen — boljši ekonomski rezultat. Da bo Kolektiv 
livarne, v stanju izkoristiti tržne možnosti- in s tem do
seči pozitivno poslovanje, bomo morali posvetiti vso 
pozornost, posebno še naslednjim področjem:
— -predvsem bo potrebno dvigniti vrednost bruto pro

izvodnje, do take višine, da bodo pokriti ne te stroški' 
poslovanja, temveč, da bomo dosegli tak ostanek do
hodka za razdelitev, da bo omogočal oblikovanje 
skladov, razširjeno reprodukcijo in pokritje obvez
nosti do širše -družbene skupnost;,

— potrebno bo dvigniti tako individualno, kot tudi ko
lektivno storilnost-,

— izostanke, posebno bolezenske bomo morali znižati 
: na normalno mejo,

-—delo v nadurah borno morali omejiti na tisto stop
njo, ki je  ekonomsko še opravičljiva,

— dvigniti bomo morali izkoristek kapacitet strojev in 
delovnega časa,

— znižati izmet do Stopnje, ki jfe v urejenih livarnah 
- normalna,.

— izvajati boimo morali nadzor nad stroški in jih držati 
v ekonomsko upravičenem odnosu do bruto realiza-

' cine! "■
To so naloge, katerih izvršitev je eksistenčno nujna. 

Z izvajanjem teh nalog, bomo ustvarili tudi osnove za 
uspešnejše delo in poslovanje TOZD livarne v latu 1979 
in naprej;

Ktj.ub' relativno ugodnem -poslovanju -TOZD livarne, 
v. dosedanjem obdobju letošnjega teta pa je storitvena 
dejavnost livarne,' to je, prodaja le -Hvarsko očiščenih 
odlitkov, v ekonomskem oziru zelo težavna. Težavna 
predvsem zato, ker je: ::
a) nizko akumulativna
b) podvržena velikim -tržnim .-nihanjem

Spričo tega spoznanja, se je v kolektivu livarne,, v 
toku časa, izoblikoval koncept, da je potrebno današnjo 
storitveno livarno v dovolj hitrem času, preobraziti v 
tovarno.

Osnova tej preobrazbi je obstoječa livarna, katere 
izdelki* naj bi foli temelj za proizvodnjo sklopov in 
končnih izdelkov. Za realizacijo tega koncepta; so pri
sotne ‘idejnie osnove:
—s z- investiranjem in nabavo novih livnih strojev, -mo

ramo povečati kapacitete sedanje livarne do tiste 
stepnje, da bo dosežen prag rentabilnosti;

— izbrati take sklope in finalne izdelke, predvsem za 
motorno in avtomobilsko industrijo» katerih osnova 
so odlitki-.

Na podlagi te usmeritve bo potrebno izdelati:
—: srednjeročni program razvoja -itn preobrazbe livarne,
— s predvidenimi kupci izdelkov skleni li, dolgoročne sa

moupravne sporazume -na dohodkovnih odnosih.
V sklopu tega razvojnega koncepta, bomo morali 

posebno pozornost posvetiti:
pridobivanju in vzgoji strokovnih kadrov ter zagoto

viti prostorske možnosti za dolgoročen razvoj sedanje 
livarne. - -, .. ...

Zapisala Viktorija Petauer

Iz Im pola

Rezanje pločevine

Pločevina

Tiskarski stroj



»SIROM JUGOSLAVIJE 
JE BILO MNOGO BOJIŠČ 
NA KATERIH SO SE VO
DILE KRVAVE BITKE 
IN SPOPADI, TODA RAV
NO SUTJESKA — KATE
RA JE V NASI NAROD
NOOSVOBODILNI BORBI 
DVAKRAT BILA PRIZO
RIŠČE — NAJBOLJ OD
GOVARJA, DA JE MESTO 
V KATERO BODO NASI 
NARODI VEDNO GLEDA
LI S PONOSOM TER SE 
SPOMINJALI KAKO DRA
GO NAS JE STALO VSE 
KAR JE USTVARJENO«.

To so bile in so še ve
dno zgodovinske besede 
našega dragega tovariša 
Tita, ki jib je izrekel ob 
otvoritvi .veličastnega spo
menika na Tjentištu, kjer 
se je .praktično v 720 urah 
neprekinjenih bojev rodi
la naša dragocena svobo
da, ki jo čuvamo,, kot zeni
co svojega očesa.

Toda naj povem kar že
lim povedati s tem sestav
kom o zgodovinski Sutje
ski našim bralcem. Kot je 
vsem znano so vsakikrat 
ob koncu mandatne dobe 
članom delavskih svetov 
ter njihovih komisij in sve
tov organizirane določene 
strokovno zgodovinske 
ekskurzije v razne kraje. 
Bile so že tadi v inozem
stvo toda prav letošnja 
odločitev je bila povsem 
na mestu, da se najprej 
spoznamo z vsemi zname
nitostmi in zgodovino iz 
časov bojev NOV za našo 
svobodo ira neodvisnost. 
Tak je 'bil tudi sklep de
lavskega sveta TGA, da se 
za vse člane DS TGA orga
nizira in izvede ena taka 
ekskurzija po nekaterih 

krajih naše lepe domovine. 
Prav .zato sem sklenil tu
di z željo in voljo vseh, ki 
smo bili na tej. ekskurziji 
napisati sestavek v kate
rem bi naj vsaj v glavnem 
prikazal vse kar smo na 
naši tridnevni turneji' vi
deli in, doživeli.

Začelo se je v četrtek, 
dne 11. maja 1978 ob 4.00 
uri zjutraj, ko je prva sku
pina vstopila v moderen 
aviohus komunalnega pod
jetja Ptuj z odličnim šo
ferjem na čelu v Kidriče
vem ter nato nadaljevala 
pot do Ptuja kjer so vsto
pili še preostali udeležen
ci tega izredno zanimivega 
in tudi poučnega potova
nja. Najprej nam je zaže
lel dobro jutro itti srečno 
tridnevno 'potovanje vodič 
od Putnika iz Maribora, 
ki nas je seznanil s prog
ramom tridnevne turneje 
po Hrvatski in Bosni ter 
Hercegovini. Potovanje se 
je torej tudi uradno pri
jo. Pot nas je vodila .preko 
Krapine do Zagreba, kjer 
nas je na avtobusni postaji 
pred železniško postajo

prevzet novi vodič (menda 
hrvatskoga ali bosanskega 
porekla) — profesor zgo
dovine. Začelo se je .poto
vanje proti Novski, kjer 
je bil petminutni postanak 
za čaj in kavo ter kakšen 
sendvič. Nadaljevanje poti 
preko Bosanske Gradiške 
itti Banja Luke, kjer je bil 
enourni postanek in ogled 
mesta, nas je vodila po 
slikoviti dolini Vrbasa pro
ti zgodovinskemu Jajcu, 
kjer je bil postanek, ogled 
zgodovinskih objektov v 
katerih, se je dejansko do
končno rodila nova Jugo
slavija. Sledilo je kosilo in 
takoj nato nadaljevanje 
vožnje. Ker pa je bilo za
radi kongresa ZK BiH v 
Sarajevu v hotelu vse za
sedeno smo morali spre
meniti smer potovanja in 
ga nadaljevali proti Konji
cu kjer je bila 'tudi naša 
prva postaja kjer smo v 
■tepem motelu tudli preno
čili.. Naslednji dan takoj 
po zajtrku smo krenili: po 
lepih serpentinah bosansko 
hercegovskih planin v 
smeri proti Sarajevu, ki 
smo ga obšli 1 ter kremiM 
proti Jablanici kjer smo 
videli tudi zgodovinski po
rušeni mošt preko Neret
ve, ki ga je ukazal porušiti 
vrhovni komandant toviariš 
Tito v sovražni ofenzivi, ko 
se je šlo za rešitev pe‘tisoč 
ranjencev. Takšna taktika, 
kot jo je izvedel tov. Tito 
v .tistih usodnih dneh je 
vznemirila cello sovražne 
oficirje in menda samega 
Hitlerja, ki je po tem de
jal, _ da, če hi imel take 
vodje štabov svoje vojske, 
bitke nikoli ne bii izgubil 
— s ; tem je pa bilo pove
dano o našem NOB prav 
vse.

Pot nas je vodila dalje 
,po dolini Neretve proti 
Višegradu. Kaj, hitro smo 
prišli v slikoviti predal do
line Drine, po kateri nas 
je  nato pot vodila vse do 
najbolj težko pričakova
nega cilja za nas (vsaj me
ne osebno) do Tjentišta- 
Sutjeske. Bili smo prese
nečeni in pretreseni nad 
vsem kar smo tukaj vide
li. Presenečeni nad izredno 
urejenim mladinskim oen- 
trom, veličastnim spomeni
kom z grobnico junakov 
ma Tjentištu in samim mu
zejem kjer pa smo prvič 
bili tudi pretreseni nad 
vsem kar smo izvedeli iz 
ust vodičev ob freskah 
kjer je lahko vsakemu za
stat .lindi dih. Veličasten 
spomenik, ki stoji na lepi 
vzpetini od koder je kra
sen razgled na prav vse 
točke;, kjer so se vodile 
najhujše in najbolj odlo
čilne 'bitke našega NOB za 
našo drago svobodo in 
neodvisno, socialistično Ti
tovo Jugoslavijo, čeprav. 
sem že tudi v filmih gle

dal Sutjesko si nisem mo
gel (pa tudi drugi ne) 

redstavljati kakšen je to 
it položaj. . im kje ■ se je 

vsie odvijalo. Skoraj ne 
bi mogel verjeti svojim 
očem, da je tlikaj moralo 
biti resnično tako, toda 
tu dvomov mi, ker smo 
svobodni prav po zaslugi 
borcev iz Sutjeske (seveda, 
tudi ostalih), ki je resnič
no .inpozamtna veličastna 
slika našega boja — slika, 
ki ti ostane v nepozabnem 
spominu,, kajti kaj .takega 
kar smo videli in slišali 
se ne da nikoli pozabiti, 
še več, daje ti neko poseb
no moč do čuvanja in bra- 
niitve teh spomenikov, ki 
tudi po Titovem mnenju 
in priporočilu ostaja ne
premagljivo.

Ker pa je bilo mnogo, 
mnogo premalo časa, da 
hi se lahko dalji časa še 
zadržali na tem veličast
nem kraju simo morali! kaj 
hitro kreniti proti novim 
ciljem, v Višegrad kjer je 
fedì majhen piknik, nato 
pa nazaj po kanjonih Dri
ne proti zgodovinski Foči, 
o kateri, prav tako mnogo 
vemo iz slavnih časov 
NOB. Prišli smo v času, ko 
so se tukaj odvijale šport
ne .igre (menda maka par
tizanska olimpiada) saj so 
bili zbrani športniki iz ce
le Jugoslavije, slišali smo 
tudi slovensko besedo, kar 
nas je v srcu Bosne še 
bolj razveselilo, ko smo 
videli, da smo povsod, kjer 
so spomeniki naše revolu
cije. Po kosilu smo takoj 
nadaljevali 150 km dolgo 
vožnjo proti Sarajevu,,, ka
mor srno prispeli v večer

nih urah in se nastanili 
v hotelu Evropa. Po dobri 
in prilegajoči se večerji 
je odšel vsak kam je hotel. 
Eni so ostali kar na me
stu, drugi sp odšli spat po 
napornem potovanju, ne
kateri boilj hrabri pa še na 
ogled nočnega mesta.

Naslednji dan po zajtrku 
je bil ogled Principovega 
mostu, kjer je .izvršil aten
tat na tedanjega avstro- 
ogrskega prestolonasledni
ka Ferdinanda, kar je feil 
tudi povod za pričetek pr
ve svetovne vojne. Na po
znani Baščaršiji so, ali bo
lje rečeno smo si kupih, 
razne spominke za svojce 
doma ter ob 9.00 uni kre
nili na dolgo pot proti do
mu. Spotoma smo se

Ustavili' tudi še v zgodovin
skem Bihaču, kjer smo 
.imeli kosilo, žaji pa za og
led zgodovinskih znameni
tosti ni. bilo časa, pa tudi 
samo vreme nam ni bilo 
naklonjeno, saj j!e zelo de
ževalo prav na tem zad
njem delu potovanja. ' Če 
sem že pni vremenu, vam 
naj dragi bralci .povem še 
to, da smo naleteli na 
.prilično hladno vreme, saj 
je prav tiste dni annnnn 
je prav tiste dni našega 
potovanja po vrhovih tam
kajšnjih gora zapadlo pre
cej snega — no to je bilo 
v času ko tudi vam, ki ste 
takrat bili doma ni, bito 
niti malo prijetno, ko je 
majska pozeba pobrala lep 
zalogaj pridelka. Nadalje
vanje poti preko Karlovca 
in Zagreba do Krapine, 
kjer smo še povečerjali in 
s tem je bila naša ' tri

dnevna zanimiva, toda is
točasno tudi naporna tur
neja, saj smo skoraj vse 
dni le presedeli, v avtobusu 
in iz njega opazovali pre
lepe kraje, .poleg tega pa 
.poslušali möge šale, ane
kdote našega sopotnika, ki 
nas jle celo pot v vseh 
dineh izredno zabaval in 
nam lajšal potovanje. Ime
na ne bi radi povedal, ker 
bdi ga potem na vseh turne
jah hoteli imeti vsi tega 
pa resnico ne bi vzdržal, 
čeprav je pri nas prav 
zares cele tri. dni.

Omenim naj še da smo 
imeli izredno prijaznega 
šoferja, ki nas je vozil po 
dolgi trasi:, ki ni bila niti 
malo lahka. Toda videlo 
se je, da on izredno dobro 
pozna te kraje, pa je zato

po prekrasnih asfaltnih ce
stah vodil varno svoje vo
zalo. V imenu udeležencev 
naše ekskurzije se mu 
iskreno zahvaljujem za na
por, :ki ga je vzdržal in za 
njegovo priljubljenost ter 
prijazno besedo in marsi
katero pojasnilo. Z njim 
bj želeli' še potovati. Ek
skurzije so imeli tudi 
ostali DS v TOZD pa bi 
bilo res lepo in zanimivo, 
če hi v prihodnji številki
S Debraili tudi n ekaj-o tem.

ašega potovanja je bilo 
konec, ostal pa. nam' je lep 
spomin na tisti del naše 
domovine, ki ga mnogi 
še niso videli. Tudi družba 
je bila res prijetna, zato 
pa naše potovanje' .toliko 
lepše. Vsem, ki še Sutjeske 
niso videl priporočam, da 
■si jo ob priliki ogteđajo.

France MEŠKO

Stojan Krbler: sušenje



#  Zasedanja zborov skupščine občine Ptuj

O rezultatih gospodarjenja
Delegati vseh treh zbo

rov občinske skupščine 
Ptuj so imeli med časom 
našega zadnjega, poročanja 
o konstituiranju že drugo 
in tudi tretjo redno sejo. 
Vsekakor je balo posebej 
zanimivo drugo zasedanje 
na katerem je poleg mno
gih , točk dnevnega reda ve
ljata vsa pozornost pred
vsem informaciji o gospo
darskih gibanjih ter do
seženih finančnih rezulta
tih organizacij združenega 
dela s:področja gospodar
stva ter družbenih dejav
nosti v naši občini za leto
1977.

Če sem že omenil obši- 
ren dnevni red drugega za
sedanja potem naj še 
poodarim, da je družbeno
politični zbor imel na 
dnevnem redu 10 točk, o- 
staia dva zbora (zbor kra
jevnih skupnosti in zbor 
združenega dela) pa kar
18. Da so rezultati gospo
darjenja za nas vse zani
mivi ter aiktualmd so poka
zale tudi razprave v vseh 
treh zborih, saj so delega
ti, ki so si obširno gradivo 
tudi dobro pregledali v 
razpravi govorili največ o 
tem, da nas lanskoletni 
rezultati gospodarjenja ne 
smejo niti malo uspavati 
in zadovoljiti, ker so že 
letošnji rezultati prvih 
treh mesecev le bolj za
skrbljujoči in se ne dose
ga povsod ciljev, zastavlje

nih v resoluciji o gospo
darstvu v naši občini do 
leta 1980.

Analize gospodarjenja v 
lanskem letu ter v prvih 
štirih mesecih leta 1978 si
cer kažejo, da so bile v 
letu 1977 v dobršni meri 
uresničene nekatere te
meljne usmeritve razvojne 
resolucije ptujske občine. 
Kot sem že omenil je to 
poslovanje bilo ugodno v 
lanskem letu, da pa je ne
koliko bolj megleno v le
tošnjih prvih štirih mese
cih, zato ne sme biti pri 
vsem nikakega zadovolj- 
sva, ampak le dobre akci
je za to, da v naslednjih 
mesecih popravimo vse ne
gativno iz prvih mesecev 
poslovanja. Lanske analize 
kažejo, da se je realni 
družbeni proizvod, ki bi se 
naj1 po predvidevanjih po
večal za 6 %, zvišal na 8 
do 9 odstotkov. Količinski 
obseg industrijske proiz
vodnje pa je namesto 
predvidenih 9 % dosegel 
kar 11 odstotno rast. Zve
čala se je  tudi produktiv
nost dela, vsekakor pa. tu
di zaposlenost, ki je bila 
za resolucijskimi predvide
vanji. Razumljivo je, da 
se je lanskoletna dinamič
na rast gospodarstva izra
zila tudi v rasti1 finančnih 
kazaiteljev, ki kažejo, da 
so organizacije združene 
ga dela v letu 1977 na po
dročju gospodarstva obra

čunale za 19 odstotkov, v 
družbenih dejavnostih pa 
celo 24 odstotkov več ce
lotnega prihoda kot pa v 
letu 1976.

Delegati so kitično oce
njevali lanskoletno gospo
darjenje, še bolj pa se je 
razvila razprava ob - rezul
tatih prvih štirih mesecev 
letošnjega leta. To pa je 
tudi razumljivo, saj re
zultati gospodarjenja niso 
nòtti malo razveseljivi — 
lahko bi rekli ,da so celo 
zaskrbljujoči. Iz poročil o 
letošnjih gibanjih je raz
vidno, da se je količinski 
obseg industrijske proiz
vodnje v tem obdobju po
večal le za 2,6 odstotkov, 
da so precej narastle zalo
ge končnih izdelkov, da pa 
se je produktivnost dela 
v industriji zmanjšala celo 
zal 3 do 4 odstotke, kar 
resnično mara dati misliti 
vsem, ki delajo v industri
ji, kajti pol leta je skoraj 
za nami in ni nobenih 
vzrokov za kakršnokoli za
dovoljstvo ter brezskrb
nost, je pa še čas, da se 
izgubljeno vsaj delno na
domesti z dobro zastav
ljeno akcijo in programi 
ter seveda predvsem z vo
ljo vseh v industriji.

Spregovorili so tudi’ o 
kmetijstvu, ki pa je letos, 
kot vsi dobro vemo, zelo 
prizadeto s pozebo in bodo 
jesenski sadovi kmečkega 
dela preoej manjši od

predvidenega programa. 
Omeniti moram tudi to, da 
je v naši občini v lanskem 
letu poslovalo z igubo kar 
14 delovnih organizacij 
združenega dela, ki skupaj 
zaposljujejo preko 2048 — 
oziroma kar 16 % vseh za
poslenih v občimi Ptuj. A- 
naMzirali so tudi vzroke iz
gub ter ugotovili, da se 
izgube v prvih četrtletjih 
pojavljajo že nekaj let, in 
da gre v tem primeru za 
izgubo v glavnem v delov
nih kolektivih, kateri ima
jo sezonski značaj proiz
vodnje, seveda pa so dele
gati tudi ugotavljali, da je 
vzroke za izgube mied dru
gim iskati tudi v neureje
nih dohodkovnih odnosih, 
precej pa tudi v vprašlji
vem nadpovprečnim zviše
vanju osebnih dohodkov 
ter razumljivo precejšnje 
povečanje zaposlenih de
lavcev.

Delegati so prav tako 
podprli akcijo IS občine 
Ptuj, ki je v prizadevanjih 
za boljše gospodarske re
zultate pozval vse tiste or
ganizacije združenega de
la, ki so v lanskem letu 
pa tudi v prvih mesecih 
leta 1978 poslovale z izgu
bo ali pa so na sami meji 
rentabilnega poslovanja, 
da morajo izdelati' progra
me ukrepov s konkretnimi 
nalogami, kdo so nosilci 
izvajanja nalog ter seve
da vse potrebne roke za

sanacije, o vsem pa mora
jo sproti obveščati izvrš
ni svet o poteku njihovih 
nalog.

Povsem razumljivo-pa je 
dejstvo, da vse ÖZD, ki 
poslujejo z izgubo ne mo
rejo poviševati OD ' • tako 
dolgo, dokler ne bodo sa
nirale kriznega stanja, kar 
je tudi logično din pravilno. 
Še in še je bilo povedame- 
ga na račun poslovanja o 
čemer bomo še spregovo
rili in tako seznanili tudi 
naše bralce, ki jih 'pfa!v go
tovo zanima poslovanje 
OZD — predvsem naše to
varne, ki sicer mi na se
znamu poslovanja z izgu
bami (na srečo!) Medtem 
pa je bilo že tudi zaseda
nje tretjega sklica h a 'k a 
terem' je prav tako bilo 
obravnavanih precej točk 
dnevnega reda ter bomo 
9  istem poročali v nasled
nji številki našega glasila, 
ker bodo delegati vseh 
treh zborov po krajšem 
odmoru (počitnic za njih 
ni) spet zasedali na četr
tem rednem zasedanju. 
Pohvalno pa je,- da vse 
bolj opažamo, da novi -vod
je delegacij v posameznih 
TOZD bolj seznanjajo šte
vilne delegate in delavce 
s predstojećim! točkami 
dnevnega reda zasedanj 
SO Ptuj, kar je treba in
tenzivno nadaljevati v za
črtani smeri!

F. Meško-

Šport in rekreacija-šport in rekreacija-šport in rekreacija
Zastaženo prvaki

O delu nogometnega klu
ba »ALUMINIJ« v našem 
glasilu bolj poredko po
ročamo, toda tokrat smo 
se ponovno odločili, da 
prav njim — to je igral
cem in vodstvu namenimo 
nekaj vrstic. Nismo slu
čajno sklenili, da jih pred
stavimo kot pokalne zma
govalce za pokal krajevne 
skupnosti Kidričevo ob 
krajevnem prazniku ter 
kot prvake v občinski no
gometni Mgi,

Ko smo se pogovarjali z 
nekaterimi od njih, so nam 
povedali, da jah tarejo 
predvsem finančne težave, 
saj. ni več dotacij, da ima
jo ponudbe tudi od naših 
zdomcev in nekaterih klu
bov iz tujine za razna 
medsebojna srečanja — 
toda to so ;le ponudbe ter 
želje, ki jih seveda brez 
sredstev ni moč uresničiti. 
Prav gotovo bi bilo dobro, 
če bi. razmislili tudi mi, 
dai jim nekako pomagamo, 
saj ne. gre le za nogomet, 
ampak za masovno rekre
acijo in da se ne ovinkari
mo'predstavitve tudi v tu
jini.

Ne smemo pozabiti na 
lanskoletni izredno lep us
peh na tumdju v Dorbir- 
nu v Avstriji, kjer so bili 
res odlični in so dostoj
no reprezentirali naš klub, 
naše barve in našo tovar
no ter krajevno skupnost, 
da ne govorimo o občin
skem merilu. Povedali so 
mi tudi, da so zelo hva
ležni TOZD tovarne alu
minij-a, M jim za razna 
taka in podobna srečanja 
pripravijo tudi lične vaze 
iz aluminija, ki so jih ve
seli vsi, ki jih prejmejo 
kot spomin v raznih med
sebojnih srečanjih. Pravijo, 
da naletijo prav v tej 
TOZD na veliko razumeva
nje tako proizvajalcev, kot 
tudi vodstva. Lepa gesta, 
ki bi jo naj posnemali tu
di drugi’ TOZD-i, saj so 
končno to naši fantje — 
naši delavca in nam res ne 
sme in ne more biti vse
eno za to kako jim gre v 
klubu, ki nosi ime 'po na
ši tovarni oz. TOZD »A- 
luminij«. Ne smemo nam
reč pozabiti ' tega, da je 
prav NK »Aluminij« bil 
celo v, drugi, zvezni ligi im.

da danes, čeprav le v ob
činski Mgi kot prvak tudi 
dostojno zastopa našo de
lovno organizacijo. Prav

bi bilo, če bi se na stra
neh našega glasila oglasili 
tudi sami ter povedan kaj

težavah in ne nazadnje o  
uspehih, ki pa niso mali. 
Drugič pa kaj več o njiho
vem delu. f. m.
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Letošnje 7. športne igre 

alumimiijoev so bile v Ši
beniku, kjer je bila zgrar 
jena prva elektroliza v Ju
goslaviji in kjer so bile tu- 
T. športne igre aluminij- 
cev Jugoslavije. Igre so bi
le organizirane v čast dne
va mladosti, rojstnega 
•dneva tovariša Tita in 
25-obiLetnice rekreacijske- 
ga-športnega društva »Ga
leb« TLM »Boris Kidrič« 
Šibenik. Bile so v času od
25. V. do 28. V. 1978 na 
športnih igriščih HTP 
»Solaris« Šibenik. Sodelo
vale so naslednje ekipe: 
DO »Aluminij«, »EAL« Mo
star, »IMPOL« Slovenska 
Bistrica. Kombinat alu
minija Titograd, TGA »Bo
ris Kidrič« Kidričevo, Va
ljaonica bakra i aJunaind- 
juma »Slobodan Penezič 
Krcun« Sevojno, TLM »Bo- 
Kidrič« Šibenik kot doma
čin in prvič tudi ekipa 
iz DO »Alumina« Skopje.

Neumen iger ndi samo v 
tekmovanju v razmiih šport
nih panogah, temveč tudi, 
da nadaljujemo tovarištvo 
med delavci aluminijske 
industrije, da utrdimo e- 
notnost naših narodov in 
narodnosti, zastopanih pre
ko delavcev iz vseh naših 
republik. Zato na teh igrah 
ni važno zmagati, temveč 
sodelovati.

Tekmovanje je v pri
merjavi s prejšnjimi leti 
doživeto precej sprememb, 
uvedene so . bile nove tek
movalne panoge in prvič 
so tudi sodelovale ženske. 
Letos smo tekmovali v 
naslednjih disciplinah:
— rokomet,
— nogomet,
— namizni tenis,
— streljanje (kombinira

na ekipa),
— kegljanje (kombinirana 

ekipa),
— šah,
— pikado,
— atletski mnogoboj (kom

binirana ekipa),
— vožnja s kolesom kom

binirana ekipa).

REZULTATI:

Nogomet:
Kidričevo : Šibenik 3 : 3, 
Kidričevo : Skopje 7 : 2, 
Kidričevo : Seviojno 1 : 1 ,  
Sevojno : Skopje 7 : 3 ,  
Šibenik : Sevojno 0 : 1 ,  
Skopje : Šibenik 1 : 4,

V predtekmovanju je na- 
'ša ekipa igrala žeto v moč
ni skupini in se je zaradi 
neodločenega rezultata 
proti Šibeniku uvrstila na 
drugo mesto v skupini. V 
finalni tekmi zà 3. ali 4. 
mesto je premagala Tito
grad iin tako osvojila 3.

Naši tekmovalci na svečam otvoritvi iger aluminijcev Jugoslavije. Foto: Srećković

ODBOJKA

Mostar : Kidričevo 0 : 2 , 
Sl. Bistrica : Kidričevo 2 : 
0, Sl. Bistrica : Mostar 2 
: 0.
za 3. ali 4. mesto Titograd 
Kidričevo 2 : 0.

mesto. Po prikazani igri 
lahko trdimo, da je naša 
ekipa zaslužila višjo uvr
stitev.

ROKOMET

Kidričevo : Titograd 7 : 4, 
Kidričevo : Šibenik 4 : 6 , 
Šibenik : Titograd 16 : 8 . 
za 3 ali 4. mesto Kidriče
vo : Sevojno 12 : 15.

Tokrat so naši rokome
taši razočarali. Vzrok lah
ko sicer iščemo v tem, da 
so prvo tekmo proti Tito
gradu igrali v veliki vroči
ni, drugo proti Šibeniku 
istega dne pa v hudem 
nalivu. Prav tako je dež 
spremljal našo ekipo tudi 
v finalni tekmi za 3. ali
4. mesto, ki so jo naši ir 
gralci nesrečno izgubili po 
podaljških, potem ko so 
v regularnem delu tekme 
že imeli zmago v rokah.

KEGLJANJE

Za naše kegljače bi bi
lo bolje, če bi lahko prvi 
dan metali oba »kroga«. 
Po prvem krogu so nam
reč vodili s 375 podrtimi 
keglji, drugi dan pa so s 
298 podrtimi keglji dosegli
5. mesto ter bžli Skupno 
četrti. Seveda je ta rezul
tat za naše kegljače neus
peh.

STRELJANJE

Lahko bi skoraj že rek
li, da je doseganje prvega

mesta nišah strelcev po
stala tradicija. Tudi letos, 
ko je tekmovala kombini
rana ekipa (sodelovali sta 
dve strelki) smo osvojili 1. 
mesto s prednostjo devetih 
krogov pred drugo uvršče
no ekipo iz Sl. Bistrice 
(Kidričevo 944 krogov, Sl. 
Bistrica 935 krogov). Kljub 
temu pa je to za njih 
slabši rezultat, ker so spo
sobni doseči več. Prvo me
sto so pristreljali: Pšajd
A., Kramberger O., Kram
berger K., Pulko S., No
vak F. in Ratajc I.

NAMIZNI TENIS

Letos so se pravila igre 
spremenila in so ekipe ih 
grale vsaka z vsako, kar 
je pomenilo za igralce ve
lik napor, saj so že prvi 
dan morali odigrati kar 
štiri tekme in drugi dan 
še dve.
Kidričevo : Mostar 3 : 5, 
Kidričevo : Sevojno 4 : 5, 
Kidričevo Šibenik 0 : 5,.

(Nadaljevanje na 16. str.>

Naši »večno tretji« od
bojkarji letos niso mogli 
zadržati tega imena. V fi
nalu so morali priznati 
premoč Tiitograjčanov ter 
se zadovoljiti s 4. mestom.

Menim, da je potrebno 
bolj propagirati to lepo 
športno panogo v naši de
lovni organizaciji, kajti 
takšna ekipa kot je, bo 
težko še kdaj' dosegla viš
jo uvrstitev. Ekipa pikada TGA, ki je osvojila prvo mesto. Foto: Srećković
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(Nadaljevanje s 15. strand)

Kidričevo : SL. Bistrica 5 
: 5, Kidričevo Skopje .5 : 
1, ■ Kidričevo : Titograd
5 : 0.

Škoda, da v ekipi nis
mo še i/meid enega malo 
bolje pripravljenega tek
movalca), kajti to nas je 
stalo tretje aid celo dru
go mesto.

ŠAH
Kidričevo : Mostar 2,5 : 1,5 

Kidričevo : Sevojno 3 : 1 ,  

Kidričevo : Šibenik 2 : 2, 
Kidričevo : Sl. Bistrica

3,5 : 1,5, Kidričevo : Skop

je 3 : 1, Titograd : Kidri

čevo 2 : 2 .

Na prešnji alumindjadi 
v SI, Bostrici so šahisti pre
senetili letos pa so doka
zali, da so upravičeno naj
boljši. Prikazali so zelo 
dober šah im osvojili prvo 
mesto.
Igrali so: Majcenoč M., 
Zupančič F., Beras I., 
Škarja J. in Šegula S.

PIKADO
Naše ženske v postavi;: 

Mesarič M., Hojnik L., Zu
panič S., Plej E., Metličar 
P., in Drevenšek E. so nam 
pripravile prijetno prese
nečenje, 'ko so premočno 
premagale vse svoje na
sprotnice.

To je bilo najiepše pla
čilo za njihov trud na tre
ningih, vsem ostalim so
tekmovalcem pa so poka
zale, kako se je potreb
no pripravljati na tekmo
vanje.
1. Kidričevo 173 krogov, 2. 
Mostar 150 krogov, 3. Ši
benik 110 krogov, 4. Sevoj
no 107 krogov, 5. Sl. Bi
strica 102 krogov, 6. Skop
je  92 krogov, 7. Titograd 
74 kroge.

VOŽNJA S KOLESOM

V tej disciplini, ki je po
polna vrednost in pred
stavlja resnično rekreativ
no disciplino, smo priča
kovali od naših tekmoval
cev, več kot 4. mesto, Žal 
pa je eden od njiju niarê  
dii napako v želji, da bi 
čim hitreje prišel skori 
o lj in jé tako zapravil 
boljšo uvrstitev.

ATLETSKI MNOGOBOJ

Skupno osvojeno drugo 
mesto je velik uspeh m

našim tekmovalcem lahko 
zares čestitamo.
Kros na 2000 m Mihelič 
Marko 2. mesto, Skok v 
daljino z mesta Kiirič Jan
ko 3. mesto, Met krogle 
Kramberger 6 . mesto, Tek 
na 60 m Kokot Silva 1. 
mesto, Met krogle v cilj 
Gorup Alenka 2. mesto.

KVIZ

V okviru kulturnega spo
reda je bdi po prvem tek
movanju kviz na temo 
»Pridobivanje aluminija«, 
ki sicer ni štel v tekmoval
ni del. Udeležila sta se ga 
tudi naša tekmovalca, ki 
pa sta izpadla že po prvem 
kolu, ker nista odgovorila 
na nobeno vprašanje.

KONČNA RAZVRSTITEV 
EKIP:

1. Kidričevo 59 točk
2. Sevojno 57 točk
3. Šibenik 53 točk
4. Mostar 47 točk
5. Sl. Bistrica 41 točk
6 . Titograd 38 točk
7. Skopje 13 točk

četrtič zapored osvojeno
1. mesto v skupni uvrstit- 
vi je izreden uspeh in 
hkrati dokaz, da je kljub 
vsemu v naši delovni or
ganizaciji vedno dovolj za
nimanja za rekreacijo in 
da jo tudi dovolj dobro 
gojimo. Seveda pa smo še 
vedno na začetku razvoja 
naše rekreativne dejavno
sti, ki bo lahko zaživela 
še bolj, ko borno imeli po
klicnega rekreatorja, ki se 
bo Ukvarjal samo s tem.

Pohvaliti moramo odlič
no organizacijo iger, saj 
je tekmovanje potekalo po 
razporedu, ki je bil dan 
vsakemu udeležencu iger 
ob prihodu v Šibenik.

—rb—

„ALUMINIJ” 
JE TRIBUNA 
DELAVCEV!

S Ä
Ponovno prvi strelci TGA. Foto: Srććković

Ekipa nogometašev TGA. Foto: Srećković

Uspešno zaključena akcija rokometašev TGA. Foto: Srećković



Start teka na 60 m, ženske. Foto: Srećković V inkier strelja na gol. Foto: Srećković

ALKOHOLNA
BOLEZEN.

V nasprotju s t ton. 
navadno, dovoljeno 
družbeno potrošnjo al
koholnih pijač je A L
K O H O L I Z E M  BO
LEZEN, KI NASTANE, 
KO POTROŠNIKI AL
KOHOLNIH PIJAČ PO
STANEJO OD ALKO
HOLNE PIJAČE O D 
V I S N I ,  PA SE ZA
RADI TE ODVISNO
STI IN DOLGOTRAJ
NE PORABE VELIKIH 
KOLIČIN AKLOHOL- 
NIH PIJAČ POJAVIJO 
PRI NJIH OKVARE 
DUŠEVNEGA IN TE
LESNEGA ZDRAVJA, 
OBENEM PA TRPIJO 
TUDI GOSPODARSKE 
IN DRUŽBENE RAZ
MERE POSAMEZNI
KOV.

V nasprotju z običaj- 
to diužbeno potrošnje 
kadar kdo popije ko
zarec vina, a se lahko 
odloči, da ga tudi ne p>o, 
pije ALKOHOLIK PIJE 
KER MORA PITI, ker 
je postal tako odvisen 
od alkoholne pijače, da 
se je ne more rešiti. Al
koholik postane suženj 
alkohola. S tem posta
ne alkoholizem življe
njska tragedija člove
ka, ki je nekoč preko
račil usodno mejo. Od
visnost od alkoholne pi
jače postane tolikšna, 
da alkoholik niti ene
ga dne ne more prebiti 
brez alkoholne pijače, 
brž ko mu je pa zma
njka, se pojavijo t. itn. 
ABSTINENČNI simp
tomi (px>jiavi v začetku 
vzdržljivosti). Možna je 
takšna sprememba, da 
alkoholik, brž ko popi
je tudi najmanjšo koli- 
čiho alkoholne p»jače, 
izgubi kontrolo nad ko
ličino alkoholne pijače,

ki jo užije protein, in se 
opije do nezavesti. 
Abstinenčne težave so 
različne: alkoholik se 
začne tresti, postane 
razdražljiv, pojavijo se 
glavoboli, bruhanje in 
driske. Če alkoholik ne 
pije. naprej, traja vse to 
nekaj časa (nekaj dni), 
nakar počasi mine. Ab
stinenčne motnje pre
nehajo, tudi' kakär al
koholik popije določe
no količino alkoholnih 
pijač. Ko pxpije novo 
količino alkohola, absti
nenčne težave preneha
jo in tako se alkoholik 
začne vrteti: v krogu, iz 
katerega ne more ven, 
Če mu ne pomagamo od: 
zunaj. Pije, da bi se 
znebil abstinenčnih mo
tenj, s pitjem pa se mu 
splošno stanje zopet 
poslabša.

Mnogi se vprašujejo, 
zakaj ljudje začno pi
ti, ko pa Uživanje alko- 
hodnih pijač povzroči 
tako hude px>sledice? 
Postavljajo se tudi 
vprašanja, kako deluje 
alkohol in kako škodu
je zdravju? Kako bi 
lahko preprečili pojav 
alkoholizma? Kako se 
alkoholizem zdravi? 
Itd.

Vsa ta vprašanja se 
zdijo v prvem trenutku 
preprosta, vendar so 
dejansko zelo zaplete
na.
LJUDJE ZAČNO PITI 
POD VPLIVOM OKO
LICE, KER SKORAJ 
VSI PIJEJO KER V 
DRUŽINI STARŠI PO
GOSTO PIJEJO PRED 
OTROKI. PRI NAS JE 
DRUŽBENA PORABA 
ALKOHOLNIH PIJAČ 
RAZŠIRJENA, KER ŽI
VIMO V VINORODNI 
DEŽELI, KI IMA NA
RAVNIH ALKOHOL
NIH PIJAČ NA PRE
TEK.

Verovanja, ki so se 
sčasoma ukoreninila o 
alkoholnih pijačah, so

tako zelo razširjena in 
splošno priznana, da je 
boj proti alkoholizmu 
zelo težak. Nekateri, k i . 
so pili zmerilo, začno 
piti čedalje večje koli
čine, navajajo se na al
koholno pijačo, prena
šajo vedno večje in več
je količine,- mladim pa 
se celo zdi junaško, he
rojsko dejanje, ali zna
menje močne osebnosti, 
če kdo prenese velike 
količine alkoholnih pi
jač. Da spoznamo oseb- 
nostiN um um um umu 
kohoine pijače, mora
mo še zbrati osnovno 
znanje o alkoholu in al
koholizmu. Poudariti 
maramo, da bodo mte- 
di ljudje, oboroženi z 
znanjem, vedeli npr., da 
je tisti med njimi, ki 
prenese večjo količino 
alkoholnih pijač, ki v 
primeri s prijatelji laže 
pnese alkoholno pijačo, 
že dosegel nevarno fazo 
in . se  začel vzpenjati 
proti bolezni alkoholiz
ma, ker je POVEČA
NJE TOLERANCE 
(STOPNJA PRENES- 
LJIVOSTI, ODPOR
NOST) PROTI ALKO
HOLU T. J. PRENES- 
LJIVOST ZA VÉCJO 
KOLIČINO ALKOHO
LA, V BISTVU PRVO 
ZAČETNO ZNAMENJE 
ALKOHOLNE BOLEZ
NI. Kar se splošno šte
je za junaško in heroj'- 
sko, pa je le žalostna 
podoba sužnosti in šib
ke vodje — ravno tiste
mu, kakor se misli.

Če pije tak človek še 
naprej, doživi čez čas 
vrsto pijanosti, nekoč 
pà pride tako daleč, da

se naslednjega dne ne 
spominja več tistega, 
kar se je zgodilo z njim 
v pijanosti.

Strokovno pravimo 
temu pojavu »alkohol

na amnezija«. Amnezi
ja namreč je ime za 
takšna stanja pozabe. 
Ko se alkoholne amne
zije začno pojavljati 
POGOSTEJE, imamo 
pred seboj najjasnejše 
in najpreprostejše zna
menje, da gre za kro
nični alkoholizem. Od 
tega trenutka dalje se 
razvija in leta dolgo po- 
teka bolezen kronične
ga alkoholizma z vsemi 
svojimi psihičnimi (du
ševnimi), fizdčniimi, 
družbenimi in gospo
darskimi posledicami. 
Čez vrsto let pa alko
holika na psihičnem in 
fizičnem zdravju priza
denejo take okvare, da 
ga čaka le Še invalid
nost in končno smrt. 
Po proračunih svetov
nih zavarovalnic umre 
alkoholik 20 let prej ka
kor nealkoholik. V konr 
čni fazi kroničnega al
koholizma začne alko
holik tožiti o splošni 
slabosti in bolezni. IZ
GOVARJA SE, CEŠ DA 
PRI NJEM PRAVZA
PRAV NE GRE ZA AL
KOHOLIZEM, KER V 
ZADNJEM ČASU DE
JANSKO NE PIJE VE
LIKO — ZADOSTUJE 
TUDI NAJMANJŠA KO
LIČINA, DA SE HUDO 
OPIJANI. TO JE SLI
KA KONČNE FAZE 
ALKOHOLIZMA, KO 
SE ODPORNOST PRO
TI ALKOHOLU ZMA
NJŠUJE. Kakor je spo
četka rasla, tako v 
končni fazi alkoholiz

ma odpornost proti al
koholu upada, alkoho
lik prenese vedno ma
njše in manjše količi
ne alkohola in končno 
umre.
POPREČNO UMRO AL
KOHOLIKI, ŠE PRE
DEN DOPOLNIJO 55 
LET ŽIVLJENJA.

Tako se razvija alko
holna bolezen pri veči
ni naših ljudi Zmotno 
je prepričanje, da je za 
razvoj alkoholizma, ki 
smo ga orisali v glav-, 
nih potezah nujno po
trebno, da je kdo že 
prej duševno ali teles
no bolan. Alkoholna bo
lezen se po navadi ni
kakor ne razvija tako 
preprosto, se pravi, se 
ne razvija zato, ker je 
pred nami alkoholna 
pijača in ker je  pitje 
alkohola ukoreninjeno 
v običajih. Neko dodat
no vlogo utegne odigra
ti še vrsta drugih de
javnikov. Lahko je opa
ziti, da skušajo ljudje 
v alkoholni pi janosti u- 
topiiti svoje skrbi, se re
šiti notranjih napetosti 
itd.
MORAMO SE NAUČI
TI, KAKO OBVLADATI 
VSAKDANJE ŽIVLJE
NJSKE TEŽAVE, NE 
DA BI ISKALI UTEHE 
V ALKOHOLNI PIJA
CI.
Nadaljevanje
prihodnjič.

(povzeto iz knjige 
»Dr. Hudolin«)
Dr. I. Z.



nezgode v TOZD linama iahkili barvnih kovin Trbovlje, * obdobju
od januarja do maja 1970

Število nezgod po od
delkih
oddelek orodjarne 3
oddelek odlivanja 10
oddelek čistilnice 3
Skupno 16 nezgod

VILJEM TURNŠEK — 
mat. številka 05081075396 k  
oddelka orodjarne se je 
ponesrečil dne 30. 1. 1978. 
Nesreča se je pripetila pri 
skladiščenju visokotlačne
ga orodja Omenjeni tova
riš je stal, na lestvi, na 
kateri mu je spodrsnilo. 
Pri padcu si je zlomil levo 
roko v zapestju.
IVAN DRUGOVIČ — mat. 
številka 05047075142 iz od
delka orodjarne se je po
nesrečil dne 9. 2. 1978 ob
6,30 uri. Tov. Drugovdč je 
vpenjal obdelovanec na 
tračno strojno žago. Žaga 
ni list mu je prerezal ka
zalec na levi roki 
ANDREJ ROŽIC — mat. 
številka 05081152760 iz od
delka orodjarne se je po
nesrečil dne 17. 2. 1978. 
Omenjeni tovariš je brusil 
z bjaskovdm brusilnim 
strojem in mu je pri bru

šenju padel tujek v des
no oko in mu gia poškodo
val.
JOŽE CANCAR — matična 
številka 05112346191 iz od
delka odlivanje se je dne
12. 1. 1978 ponesrečil. Na 
stroju je odlival pozici
jo »prednji pokrov 147«. 
Pri odlivanju mu je talina 
brizgnila v desno oko in 
mu jo poškodovala.

ZVONKO VUCINIĆ - mat. 
številka 05046992246 iz od
delka odlivanja se je dne
8 . 2. 1978 ponesrečil Na 
stroju je odlival pozicijo 
»spiralno ohišje desno«. 
Talina mu je brizgnila iz 
vflivne puše in opekla des
no stran prsi.

MESUD PERVANIC — 
mat. številka 05112197502 
se je ponesrečil dne 8 . 2 .
1978. Pri odlivanju na stro
ju in pri jemanju odlitka 
iz gravure, mu je padel 
vroč odlitek na desno roko 
in mu jo opekel.

ANTON SERŠA — mat. 
številka 05046290490 iz od

delka odlivanje se je po- 
nserečil dne 13. 2. 1978. 
Tov. Serša je na stroju od
lival pozicijo »reducimi 
čep«. Iz dolivnega sistema 
je brizgnila talina pri tem 
pa poškodovala omenjene
mu tovarišu levo oko in 
levo roko. . ,
FRANC FAKIN — mat: 
številka 05047080172 iz od
delka odlivanja, se je po
nesrečil dne 16. 2. 1978. 
Tov. Fakin je odlival pozi
cijo »dvojno jermenico«. 
Pri odlivanju je namočil 
jedro v grafit. Ko je vzel 
jedro iz grafita, mu je 
tekočina oblila desni gle
ženj in ga poškodovala.

FIKRET ALEKSIČ — 
mat. številka 03214205725 
iz oddelka odlivanja se je 
ponesrečil dne 2. 3. 1978. 
Omenjeni tovariš je brusil 
leseno držalo na torni plo
šči, katera je počila in mu 
je del plošče priletel na 
roko in mu poškodoval 
desni kazalec.

SULJO SIVAC — mat. šte
vilka 05081107490 iz oddel

ka odlivanja se je ponesre
čil 16. 3. 1978. Tov. Sivac 
je na stroju ulival pozici
jo »konica1 smuči1 77« pri 
tem mu je talina1 brizgnila 
iz orodja in poškodovala 
desno roko.
ZVONKO VUCINIC — 
mat. številka 05046992246 
iz oddelka odlivanja se je 
ponesrečil dne 8 . 4. 1978.. 
Tov. Vučinič je na stroju 
odlival pozicijo »radiator- 
ska glava B«. Talina mu je 
brizgnila iz orodja v desno 
oko in mu ga poškodova
la.
RATKO BANOVIC — mat. 
številka 05081139660 se je 
ponesrečil dne 9. 5. 1978. 
Omenjeni tovariš je vlival 
pozicijo »prirobnica« pri 
tem mu je talina brizgni 
la iz ođlivka in mu poško
dovala obraz (oči).

JOŽE CANCAR — mat. 
številka 05112346191 iz od
delka odlivanja se je pone
srečil dne 24. 5. 1978. Tova
riš Cančar je plinsko čistil 
talino v talini pečL pri 
tem je talina brizgnila iz

lonca in mu poškodovala 
obe nogi.
KAREL VOLAVŠEK — 
mat. številka 05047008572 
iz oddelka čistilnice se je 
ponesrečil dne 28. 1. 1978. 
Tov. Volavšek je brusil na 
strojni pili in si obrusil 
prstanec leve roke.:
ARÌULA SEJDIJI -̂ - mat. 
številka 05109347550 iz' od
delka čistilnice se je po
nesrečil dne 29. 1. 1978. 
Tov. Sejdiji je brusil m  
brusilnem stroju (strojna 
pila) pozicijo »konica smu
či PU«. Brusil je sede in 
si obrusil levo nogo.
DUŠAN VAJDIČ — mat. 
številka 05078104899 iz od
delka čistilnice se je po
nesrečil dne 7. 2. 1978. O- 
menjemi tovariš je čistil 
stroji, pni tem mu je padel 
aluminijasti tujek v desno 
oko in mu ga poškodoval.

Vsi' omenjeni delavci so 
uporabljali predpisana za
ščitna sredstva.

Séstavila: 
Antonija Glas

Vzpon na vrh Kuma
V počastitev dneva mla

dosti, in 86-letndoe roj. 
tov. Tita, je priredilo Pla
ninsko društvo Kidričevo, 
izlet na' Kum nad Trbov
ljami. Visok je 1219 m. 
Kljub slabemu vremenu se 
je  izleta' udeležilo 36 čla
nov planinskega društva, 
predvsem mladih.

Pot nas je vodila z vla
kom iz Kidričevega do 
Hrastnika. Od tam pa smo 
opravili vzpon rta vrh Ku
ma, kjer je tudi oddajnik 
RTV Ljubljana. Na vrhu

Kuma smo med odmorom 
jzvedli kratek kviz, kate
ri je bil zelo zanimiv, saj 
so za pravilne odgovore 
dobili značke, kurirčkove 
pošte ter pohoda ob žica 
okupirane Ljubljane.

Po kosilu smo se poslo
vili od vrha Kuma, z že
ljo, da bi drugič bilo lepše 
vreme. Kljub malo Slabe
mu vremenu, smo se sreč
ni, in zadovoljni vračali 
proti postaji v Zidanem 
mostu ter eš se pred tem 
peljali z gondolo čez reko

Savo. Dež je počasi začel 
padati, proti postaji. Pred 
odhodom vlaka smo se še 
malo Okrepčali, in odžejali 
in vlak nas je odpeljal pro
ti Kidričevem.

Brez vsake nesreče smo 
prispeli, domov, saj ima
mo stalno dobre vodiče, 
katerim je poznana vsaka 
pot v planine. V Kidriče
vem je še na koncu zado
nela pesem mladih, ker 
so srečno prispeli domov, 
z lepimi spomini z gora.

Konrad Zorec

Pri Boriti gradijo novi most preko Drave. Foto: K, Zorec

Po naporni poti na vrh Kuma je bilo tudi nekaj zäbave. 
Foto: K. Zorec ■■

Planinci iz Kidričevega na vrhu Kuma v 'Zasavju.!'' 
Foto: K. Zorec

is  Al u m in ij



šport in rekreacija - šport in rekreacija - šport in rekreacija

Športna rekreacija v turizmu kot pomemben dejavnik za
njegov nadaljnji razvoj

(Nadaljevanje iz prejšnje 
številke)

; Tudi v tem primeru po
nudimo gostom, ki odha
jajo, skrbno pripravljen 
vprašalnik. Posamezna 
vprašanja naj zajemajo 
vse bistvene sestavne dele 
in problematiko bivanja 
gostov med dopustom. 
Vprašanj ne sme biti pre
več, za tuje goste pa jih 
pripravimo v več jezikih.

Zbrane podatke potem 
obdelamo in pripravimo 
tako, da jih lahko v prak
si čim bolje' uporabimo.

V zvezi z omenjeno de
javnostjo naj omenimo ne
kaj primerov iz naše prak
se, lei . govorijo o razvojni 
stopnji športne rekreacije 
v turistični dejavnosti.

Visoko razvita služba za 
športno-rekreativno dejav
nost turistov, je v znanem 
središču »Plava laguna« v 
Poreču.

Turističnim, gostinskim, 
športno-rekreacijskim in 
drugim delavcem omenje
nega kolektiva se je posre
čilo povezati in preplesti 
vse tiste bistvene dejavni
ke, ki smo jih že omenili 
in ki domačega ali tujega 
turista vodijo in vabijo v 
omenjeni kraj.
; Rekreacijsko središče i- 
ma na voljo veliko razno
vrstnih in skrbno urejenih 
ter vzdrževanih objektov: 
nogometna igrišča, (veliki 
in mali nogomet), košar
karsko in rokometno igri
šče, več igrišč za badmin
ton in odbojko, številne 
mize za namizni tenis, igri
šče za mali golf, več stez 
za balinanje in teniška igri
šča.

Neposredno ob morju'je 
v zavetju borovega gozda 
park za trim ali vadnica v 
naravi, ki preide nato v 
trimsKo stezo. Ta je spe
ljana ob morju, mimo pa 
se vije kolesarska steza. V 
tem delu sta tudi strelišče 
in kolesarnica, na obali tik 
ob morju pa je več kamni
tih miz za namizni tenis.

Posebno pomembne so 
naprave in rekviziti za vod
ne dejavnosti, različni čol
ni, jadrnice, oprema za 
smučanje na vodi, potap
ljanje in drugo.

V sestavi omenjenega 
športno-rekreativnega sre
dišča so tudi pokriti objek
ti, bazeni, mala telovadni- • 
ca ali kabinet za trim, keg
ljišče in savna. Vse to do
polnjuje tudi zdravstveni 
center; ki ga bogato in pri
memo opremljen ter naj
tesneje povezan z rekrea
tivnim področjem dela.

Posebno urejene so tudi 
propagandna in dokumen
tacijska služba, ustrezna 
kadrovska zasedba in še ve- 
jiko drugega, kar je potreb
no za omenjeno 'dejavnost.
‘ Zanimiv primer razme

roma slabo razvite športne

Iz strojne delavnice

rekreacije v turizmu pa je 
znano turistično središče 
ob naši slovenski obali — 
Portorož. Podatki manjše 
študije, ki je bila narejena 
na tem področju pred ne
davnim zà gostinsko-turi- 
stične ali hotelske delovne 
eriote Portoroža razkrivajo 
o ■ športni rekreaciji tole 
sliko:

Od 14 naj večjih hotelskih 
objektov — večina teh je 
združena v Hotelsko pod
jetje Portorož — in 32 po
čitniških domov z več kot
6.000 ležišči, imajo le neka
teri • nekaj športno-rekrea- 
tivnih objektov in naprav. 
Res je, da so geografsko- 
reliefni pogoji s konfigu

Srdan Mohorič: stoli
racijo terena nekoliko dru
gačni kot v Plavi laguni 
in da so mnogi hoteli ob 
vznožju hriba, vendar pa 
bi kljub temu lahko zgra
dili manjše in primerne 
športno-rekreacijske objek
te, predvsem na plaži, ne
posredno na obali in dru
god.

V celotnem kompleksu 
Portoroža ni redno zaposle
nega niti enega organizator
ja športne rekreacije, na
selje nima ustrezne služ
be za programirano in re
kreativno dejavnost, pro
pagande za športno rekre
acijo itd.

V tej turistični »Meki«, 
k jer je- letno prek milijon

nočitev in je npr. v letu 
1973 obiskalo plažo 62.973 
kopalcev, je športno-rekre-

ativna dejavnost še po
vsem na začetku. Število 
kopalcev pa naj bi naraslo 
do številke 200.000 in več. 
Za vso to množico je na 
voljo le osem čolnov, dve 
mizi za namizni tenis, ne
kaj badmintonov ter 6  gu
galnic za otroke. Pri ho
telu Metropol je nekoliko 
bolje. Tudi za vodne dejav
nosti je razmeroma slabo 
poskrbljeno.

Nekaj več objektov je 
predvidenih v kompleksu 
hotela »Bernardin«, večje 
možnosti pa se odpirajo z 
izgradnjo načrtovanega 
športno-rekreacijskega sre
dišča v Luciji pri Portoro
žu.

Zanimivi so odgovori ne
katerih vodilnih delavcev 
v posameznih turistično- 
gostinskih delovnih enot 
Portoroža, ki svojevrstno 
kažejo na odnos do področ
ja športne rekreacije v tu
rizmu.

Na vprašanje o vlaganju 
denarja za športno rekrea
cijo turistov je 10 vodilnih 
delavcev ali upravnikov 
domov odgovorilo, da za 
to dejavnost ne dajejo ni
česar, štirim ni nič znane
ga o tem, holetsko podjet
je Portorož pa je vložilo, 
nekaj denarja. Podobno je 
tudi glede naprav in izpo
sojanja rekvizitov.

Na vprašanje o strokov
no usposobljenem in po
klicnem osebju je 17 uprav
nikov počitniških domov 
odgovorilo, da so brez po
klicnega organizatorja re
kreacije, prav tako pa je' 
tudi v hotelih. Hoteli rešu
jejo problem strokovnja
kov za športno rekreacijo 
s tako imenovanimi »šen« 
ali »mojstri«, ki opravlja
jo predvsem tehnično de
lo in naloge, ne pa stro
kovnih.

Turistično dejavnost 
spremlja zelo skromna 
zdravstvena služba, saj so 
npr. v osemnajstih počit
niških domovih brez zdrav
stvenega osebja, podobno 
pa velja tudi za hotele, kjer 
delajo le medicinske sestre. 
Tako o načrtovanih zdrav
stveno preventivnih in re
kreativnih odmorih najbrž 
ne moremo govoriti. 
(Nadaljevanje na 20. str.)
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Športna 
rekreacija. . .

(Nadaljevanje z 19. strani) 
Podobno je tudi glede 

ponudbe in programov 
športno-rekreativtie dejav
nosti, ki naj bi zajeli orga
nizacijo in vsebino tega 
področja.

Med obema opisanima 
primeroma, ki predstavlja
ta glede povezanosti šport
ne rekreacije in turistične 
dejavnosti visoko in nizko 
stopnjo, pa je še veliko 
vmesnih Stopenj ali prime
rov, ki jih lahko najdemo 
vzdolž naše obale, pa tudi 
v notranjosti dežele.

V zvezi z delovanjem po
sameznih športno-rekreacij- 
skih in turističnih središč 
(zimska, poletna in celolet
na rekreacijska središča) v 
kateremkoli delu naše ožje 
ali širše domovine, naj po
sebej poudarimo, da je u- 
stanövitev službe za šport
no rekreacijo ter iz nje iz
hajajoči akcijski načrti, or
ganizacija vsebine in speci
fične metode dela pomemb
na tudi za vse omenjene 
centre, Z upoštevanjem vsa
kokratnih posebnosti in 
specifičnosti krajev, okolja 
in drugih pogojev.

Organizator športne 
rekreacije v TOZD in 
njegova dejavnost pri 

povezovanja turizma in 
področja športne 

rekreacije
Glede na to, da v večini 

turističnih in športnore
kreacijskih središčih ni po
klicnih organizatorjev, ki 
bi posebej skrbeli za šport
no rekreativno dejavnost 
delavcev med dopustom, 
mora to problematiko v de
lovnem kolektivu obdelati 
strokovnjak za to področ
je dela.

(Dalije prihodnjič)

ZAHVALA j 
SODELAVCEM
Letos sem zaključil 

svoje delo v naši delov
ni organizaciji. Kakor 
vsako slovo, je bilo tu
di moje težko, saj sem 
se poslovil od kolekti
va, v katerem sem pre
živel 24. let in s kate
rim sem delil dobro in 
slabo.

Bil sem vesel in ga
njen, ko sem ob slove
su spoznal, da Sem svo
jemu kolektivu nekaj I 
pomenil. S takim pri- j 
jetnim občutkom je bi
lo zame slovo manj bo
leče.

Iskreno se zahvalju- 
jem svojemu dragemu 
kolektivu za izkazano 

; pozornost in za prelepo 
j darilo, posebej še svo- 
; jim ožjim sodelavcem 

ter 005  TOZD tovarna 
aluminija.

Hkrati želim celotni 
delovni organizaciji pri 
bodočem delu obilo de
lovnih uspehov>

Prane Horvat 
Kotlarna
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VODORAVNO:
'1. žužkojed, ki rije v zemlji, 4. Praznina, v kateri 

zaznavamo tvarne predmete, 11. Kratice za: »per procu
ra«, 14. Poškodba na telesu, 16. Prestopna žel. postaja 
blizu Kidričevega, 18. Poljski konjenik, 19. Španska re
volucionarka La Passianania, 21. Najožje v morje segajo
če kopnine, 22. Knjižni učenjak, čigar znanje nima pra
ve osnove, 24. Agavi podobna rastlina iz družine lilij, 
25 Tisti, ki se uikvarja s petjem, 27. Srbohrvaški izraz za 
korenje, 28. Vonjave, 29. Prebivalec Albanije, 31. Srbo
hrvaški izraz za potrebo, silo, 33 Kratice za »Narodno 
banko«, 34. Znano podjetje športne opreme in rekvizi
tov, 36. Južnoameriško drevo in njegov sad (kraljevsko 
jabolko), 38. Kemični simbol za erbij, 39. Vrsta konj
skega teka, 41. Kratica za »ex officio«, 42. Kratice za ted
nik: TELEKS, ko je pričel izhajati, 43. Kemični simbol za 
lamam, 44. Romanski veznik, 45. Osebni zaimek, 46. Riže
vo žganje, 48. Kemični simbol za natrij, 50. Naziv, 52. Ke
mični simbol za nobelij, 53. Samec domače ži
vali, 54. Razčlemba, 57. Denar iz kovine, 59. Vr
sta vozila na nožni pogon (iznašel inž. Karl 
Drais), 60. Upravnik hotela, 61. Deležnik od gla
gola natkati, 63. Igralec taroka, 65. Bajeslovno hitje, 66. 
Kazalni zaimek, 67. Ime baletke Mlakarjeve, 69. Dva so
glasnika, 70. Naj višji vrh Karavank (2286 m), 72.. Nekda
nji turški velikaš, 73. Kemični, simbol za polonij, 74. 
Nemški osebni zaimek (on), 75. Kratice za »novi testa
ment«, 77. Površinska mera (100 m2), 79.-Ime našega naj
boljšega1 košarkaša Dameva, 80. Kemični simbol za ger
manij, 81. Središče čevljarske industrije na Hrvaškem, 
83. Prebivalec Perzije, 86. Kazalni zaimek, 87. Površina, 
območje, 89. Eskimsko moško ime (iz povesti »Na vrhu 
sveta«), 91. Dvoletni srnjak, z dvema odrastkoma, 93. Li
bijski kralj .od 1950. do 1969. leta, 95 Priimek znanega 
partizanskega komandanta Stjenke, 9.6. Izdelovalec sit, 
97. Izmetač nabojev pri puški, tudi parni sesalnik, 99. 
Največji morski sesalec, 100. Ured®, napravil, 102. Žila 
dovodnica, 103. Partizanske ročne granate imenovane po 
nekdanjem sovjetskem zunanjem ministru, 106. Reka v 
severni Italiji, ki še Tžldva v Lago Maggiore., 107. Skraj

šano srbsko moško ime, 108. Močvirska mrzlica, pisarno 
originalno, 109. Sinonim za nebesa.

NAVPIČNO:
1. Življenjska tekočina, 2 Rastlina z zdravilno koreni
no in iz katere stebel kuhajo odlične kompote, .3. Pod
stavek za sekanje drv, 4. Predlog, 5. Egipčanski bog 
sonca, 6 . Izraz, id ga uporabljamo pri spravljanju čebe
ljih rojev, 7. Pomladansko poljsko opravilo, 8 . Kultur
na prireditev, razstava na vsake tretje teto, 9. Središče 
vrtenja, 10. Kratice za »Rdeči Križ Slovenije«, 11. Visoka 
peč za pridobivanje surovega železa, 12. Prebivalec Pasa
dene, 13. Staroslovan, 15. Vonjava, 16. Predpona, Ki po
meni davno preteklost, 17 Merska enota za električno 
upornost, 18. Gir, razjeda,’ 20. Ptice roparice, .23. Slav
nostna ali obredna odprava, 25. Stran, 26. Vrednost, 28. 
Aškerčeva socialna pesnitev, 29. Kratice -za »Anno Do
mini«, 30. Kemični simbol za kaloij, 32. Svetopisemska 
oseba, Mojzesov brat, 35. Dejavnik, ki povzroča ionizaci
jo, 37. Nepreverjen, 40. Letno obuvalo, 45. Potrditi, pod
pisati, 47. Vstopnica, 49 Zatočišča, 51. Kemični simbol za 
mendelevij, 52. Od države pooblaščen pravnik za.sestav
ljanje. veljavnih listin, 53. Kremenjak, vrsta kalpedona, 
55. Albansko denarna enota, 56. Žensko ime, pomanjše- 
valna oblika, 57. Del geometrijskega lika, 58. Predpo
na nastala iz grške besede allos, ki pomeni drug, dru
gačen, 62, Kemični simbol za silicij, 64. Zaničljiv izraz 
za prebivalko goratih predelov, 65, Domač izraz za teht
nico,. 67. Pravičnik s predpisi .o diplomatskem ceremo- 
niailu, 68. Spoabudnik, prikazovalec, 71. Francoska reka, 
ki se v bližini mesta Angers združi z reko Sarthe, 73.- Mo
ker, zmočen, 74. Kratica za »evaporatio«, 76. Ukana, ,zvi- 
čaija, 78, Okoliš, področje, 81. Dalmatinski izraz za čoln, 
82- Osebni zaimek, 84. Skrajšani izrak.za ako, 85. .Nave
dek, besedilo vzeto dobesedno iz kakega, spisa,,88. Raj, 
paradiž, drugi sklon, 90, Izbrana družba, 92. Posoda, za 
umivanje, 94. Največja sladkovodna brkata riba, 96.. Ko
pališče v Belgiji, jugozapadno od mesta Liége,, 97. Žen
sk» ime, 98. Drug izraz za cigana, 100. Turška 'utežna 
in votla mera, 101. Röxinuiska denarna «nota, .’104...Kra
tica ža »lege'ariis«,'105: Osebni-zaimek.


